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Od Redakcji

Nowy rok akademicki 2008/2009 rozpocz¹³
siê pod znakiem kontynuacji  budowy, remontów,
unowoczeœnieñ, jakie s¹ od pewnego czasu
prowadzone w Akademii im. Jana D³ugosza
w Czêstochowie. Chyba nie by³o dotychczas
w historii Uczelni okresu tak intensywnie
prowadzonych inwestycji, modernizacji
i wprowadzania wszelkich ulepszeñ.
Postanowiliœmy wiêc szeroko zaprezentowaæ to,
co ju¿ uda³o siê zrealizowaæ i przedstawiæ aktualne
plany rozwoju bazy lokalowej Uczelni.

Coraz wiêcej i coraz ciekawiej dzieje siê
w Planetarium Instytutu Fizyki. Pracownicy
wymieniaj¹ siê doœwiadczeniami, podró¿uj¹,
zdobywaj¹ nowe umiejêtnoœci i snuj¹ ambitne
plany rozwoju placówki. Co z nich wyniknie? –
zobaczymy i trzymamy kciuki za powodzenie.

XXX – lecie istnienia Instytutu Plastyki AJD
by³o doskona³ym przyczynkiem do
zorganizowania wystawy, bêd¹cej próbk¹
mo¿liwoœci, jak¹ dysponuj¹ nasi artyœci. Z uwag¹
obejrzeliœmy, co ciekawego maj¹ do
zaprezentowania oraz skorzystaliœmy z okazji
zapytania, jakie s¹ plany na najbli¿sze lata – wiêcej
na stronach „Resa…”

Ciekawie rok zacz¹³ siê w Instytucie
Administracji. Wizyta znanego i cenionego
w œwiecie naukowca, prof. Christiana von Bara
œwiadczy, ¿e dziêki zaanga¿owaniu  mo¿na sporo
uzyskaæ i uczyæ siê od najlepszych, ba, nawet od
osób, które mog¹ mieæ wp³yw nawet na kszta³t
i dzieje wspó³czesnej Europy.

Zachêcamy wszystkich do lektury nowego
„Resa…”, na stronach którego znajdziecie spor¹
porcjê nowych informacji o funkcjonowaniu AJD.

Z uwagi, ¿e jest to ostatni „Res…”, ¿yczymy
pogodnych œwi¹t Bo¿ego Narodzenia i samych
sukcesów w zbli¿aj¹cym siê Nowym 2009 Roku.
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INAUGURACJA ROKU 2008/2009

XXXVIII INAUGURACJA
Otwieraj¹c XXXVIII inauguracjê nowego roku akademickiego 2008/2009 JM Rektor dr hab. in¿. Zygmunt B¹k

przywita³ wszystkich zgromadzonych: pracowników AJD, studentów, przyjació³, zaproszonych w tym uroczystym dniu
1 paŸdziernika do udzia³u w tym wa¿nym dla Uczelni œwiêcie.

Lista goœci przyby³ych na inauguracjê by³a niezwykle d³uga. Wœród przedstawicieli duchowieñstwa, parlamentarzystów,
samorz¹dowców, osób reprezentuj¹cych w³adze województwa œl¹skiego znaleŸli siê tak¿e goœcie z zagranicy. Wœród nich
przedstawiciele uczelni z Francji, Niemiec, Ukrainy, S³owacji. W gronie zaproszonych znaleŸli siê równie¿ przedstawiciele
œwiata nauki, kultury, sportu, lokalnych stowarzyszeñ i innych lokalnych instytucji.

Przemówienie, w którym podziêkowa³ za przybycie i krótko zrekapitulowa³ osi¹gniêcia minionych miesiêcy, przedstawi³
JM Rektor AJD dr hab. Zygmunt B¹k, prof. AJD. Inauguracja nowego roku akademickiego odby³a siê w budynku tyle co
oddanego do u¿ytku Akademickiego Centrum Sportowego AJD.

Serdecznie witam szczególnych goœci. Witam Jego Ekscelencjê
Ksiêdza  Arcybiskupa Metropolitê Czêstochowskiego Stanis³awa
Nowaka. Witam reprezentantów Sejmu: Senatora RP Andrzeja
Szewiñskiego, pe³nomocników parlamentarzystów obecnej kadencji: w
imieniu Pani Pose³ Haliny Rozpondek Joannê Rekwirewicz, w imieniu
Pos³a Szymona Gi¿yñskiego Gra¿ynê Mateszczak, w imieniu Pos³a
Grzegorza Sztolcmana Fryderyka Solcholca – na rêce Pañstwa
przekazujê serdeczne podziêkowania za ¿yczliw¹ wspó³pracê i wyra¿am
nadziejê na dalsz¹ ¿yczliwoœæ dla naszej Akademii. Witam
parlamentarzystów: Pani¹ Pose³ RP Danutê Polak, Pana Senatora
Grzegorza Lipowskiego, nie zapomnimy zaanga¿owania Pañstwa w
wyniesienie naszej Uczelni na nale¿ne jej miejsce na mapie oœrodków
akademickich w Polsce.

Witam Wicewojewodê Œl¹ska Stanis³awa D¹browê, Wicemarsza³ka
Województwa Œl¹skiego Mariana Ormañca, Prezydenta Miasta
Czêstochowy Tadeusza Wronê, Zastêpcê Prezydenta Miasta Czêstochowy Zdzis³awa Jacka Betnarskiego,
Wiceprzewodnicz¹cego Rady Miasta Czêstochowy Krzysztofa Sztanderskiego, Przewodnicz¹cego Rady Powiatu
Czêstochowskiego Karola Ostalskiego, Naczelnika Wydzia³u Kultury i Sztuki Urzêdu Miasta Czêstochowy Ireneusza
Kozerê, w imieniu Starosty Powiatu Czêstochowskiego Naczelnika Wydzia³u Edukacji Piotra Juszczyka, Starostê Powiatu
K³obuckiego Stanis³awa Garncarka, Starostê Powiatu Myszkowskiego Mariana Wróbla.

Serdecznie witam goœci zagranicznych: Prorektora Pañstwowego Uniwersytetu w Chersoniu z Ukrainy prof. Aleksandra
Spiwakowskiego z ma³¿onk¹, Wiceprezydenta ds. Administracyjnych Uniwersytetu Champagne-Ardenne w Reims prof.
Colette Padet, prof. Jeana Eboth z Uniwersytetu Champagne-Ardenne w Reims, oficjalnego przedstawiciela Rektora
Uniwersytetu du Maine w Le Mans prof. Abdelhadi Kassiba, oficjalnego przedstawiciela Rektora Hochschule der
Bundesagentur für Arbeit prof. Bernda Joachima Ertelta.

Witam Ich Magnificencje Rektorów: JM Rektora Politechniki Czêstochowskiej prof. dr hab. Mariê Nowick¹-Skowron,
Rektora Instytutu Teologicznego ks. dra hab. Mariana Dudê, Rektora Wy¿szego Seminarium Duchownego Archidiecezji
Czêstochowskiej ks. dra Andrzeja Przybylskiego, JM Rektora Wy¿szej Szko³y Administracji i Zarz¹dzania dra in¿. Andrzeja
Dziewi¹tkowskiego, Prorektora ds. Studenckich Akademii Polonijnej w Czêstochowie ojca Franciszka Podleckiego,
Prorektora ds. Nauczania i Wspó³pracy z Zagranic¹ Akademii Sztuk Piêknych w Katowicach prof. Jacka Ryka³ê, Prorektora
ds. Ogólnych Uniwersytetu Humanistyczno-Przyrodniczego im. Jana Kochanowskiego w Kielcach prof. dra hab. Jacka
Semaniaka, Prorektora Wydzia³u Zamiejscowego Uniwersytetu Humanistyczno-Przyrodniczego im. Jana Kochanowskiego
w Piotrkowie Trybunalskim prof. dr hab. Annê Grochulsk¹, Prodziekana ds. kierunku Zarz¹dzanie i Marketing Akademii
Wychowania Fizycznego w Katowicach dra Grzegorza Mikruta, Przedstawiciela Wy¿szej Szko³y Hotelarstwa i Turystyki
w Czêstochowie Dziekan dr Barbarê Pabian.

JM Rektor wita zgromadzonych  na inauguracji roku
akademickiego  2008/2009. Fot.: M. Wieczorek
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Witam serdecznie Wicedyrektora Centrum Jêzyków Europejskich – Nauczycielskiego Kolegium Jêzyków Obcych
w Czêstochowie mgra  Krzysztofa Kostarczyka, Dyrektora Kolegium Nauczycielskiego w Bytomiu dr Ma³gorzatê
Balukiewicz, Dyrektora Kolegium Nauczycielskiego w Bielsku-Bia³ej dra Józefa Mamorskiego, Przedstawiciela dyrektora
Kolegium Nauczycielskiego w Wieluniu dra Zdzis³awa Spycha³ê, Komendanta Centralnej Szko³y Pañstwowej Stra¿y
Po¿arnej w Czêstochowie m³odszego brygadiera Les³awa Derenia.

Witam moich poprzedników Rektorów ubieg³ej kadencji: prof. dra hab. Janusza Sztumskiego, prof. dra hab. Ryszarda
Szweda, prof. dra hab. Janusza Berdowskiego.

Serdecznie witam przedstawiciela duchowieñstwa: Ksiêdza Duszpasterza Akademickiego, Proboszcza pierwszej
w Polsce Personalnej Parafii Akademickiej dra Marka Batora. Witam Dyrektora Regionalnego Oœrodka Doskonalenia
Nauczycieli „WOM” w Czêstochowie dra Jerzego Zdañskiego, Wiceprezesa Zarz¹du Okrêgu Œl¹skiego ZNP
w Czêstochowie, Prezesa Zarz¹du CzPBP „Przemys³ówka” SA Janusza Stêpnia, Prezesa Oczyszczalni Œcieków „Warta”
Edwarda Soko³owskiego, Dyrektora Centrum Bankowoœci Kooperacyjnej Banku Œl¹skiego w Czêstochowie Ryszarda
Pajora, Dyrektora Oœrodka Promocji Kultury „Gaude Mater” Ma³gorzatê Nowak, Dyrektora Regionalnego Oœrodka
Kultury w Czêstochowie Annê Operacz, Dyrektora Biura NOT w Czêstochowie Jacka Paciorkowskiego, Dyrektora
Powiatowego Urzêdu Pracy w Czêstochowie Andrzeja Perliñskiego, Pañstwowego Powiatowego Inspektora Sanitarnego
w Czêstochowie dra nauk med. Dariusza Nowickiego, Pañstwowego Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego
dla m. Czêstochowy Bogdana Anio³a, Kierownika Pañstwowej Inspekcji Pracy Oddzia³ w Czêstochowie Andrzeja
Stawiarskiego.

Witam Zastêpcê Komendanta Miejskiej Policji w Czêstochowie podinsp. Artura Bednarka, zastêpcê Komendanta
Wojskowej Komendy Uzupe³nieñ w Czêstochowie mjra Lecha Zawodnika, Komendanta Miejskiej Pañstwowej Stra¿y
Po¿arnej w Czêstochowie brygadiera Zbigniewa Hibnera, Naczelnika Wydzia³u Zarz¹dzania Kryzysowego Ochrony Ludnoœci
i Spraw Obronnych pp³k. mgra in¿. Stanis³awa S³y¿a. Mi³o mi powitaæ redaktorów prasy, radia i telewizji. Liczê na dalsz¹
wspó³pracê i ¿yczliwoœæ instytucji, które reprezentuj¹.

Witam wszystkich Dostojnych Goœci, przedstawicieli czêstochowskich zak³adów pracy, biznesu, banków; przedstawicieli
zwi¹zków zawodowych, œwiata kultury, nauki i oœwiaty, nauczycieli i wychowawców, dyrektorów szkó³ œrednich; witam
dyrektorów Muzeum Czêstochowskiego, Filharmonii Czêstochowskiej, Biblioteki Publicznej, Teatru im. A. Mickiewicza.
Serdecznie witam przedstawicieli instytucji wspieraj¹cych dzia³alnoœæ Uczelni i przyjació³ naszej Szko³y. Pozwalam sobie
liczyæ na dalsz¹ wspó³pracê i przychylnoœæ, której dowodów doœwiadczaliœmy niejednokrotnie. Witam serdecznie
pracowników i m³odzie¿ akademick¹, a szczególnie – studentów pierwszego roku, którzy dziœ rozpoczynaj¹ kilkuletni¹
drogê po dyplom Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie.

Przemówienie inauguracyjne JM Rektora AJD
dra hab. prof. nadzw. AJD in!. Zygmunta B"ka

Drodzy Pracownicy i Studenci, Szanowni Pañstwo, Przyjaciele
Przypad³ mi zaszczyt rozpoczêcia trzydziestego ósmego roku

akademickiego w murach Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie,
na której czele stoj¹ nowe w³adze akademickie. Zosta³y wybrane
w wyniku demokratycznie przeprowadzonych wyborów. W latach 2008–
2012 bêd¹ sprawowaæ funkcje rektorskie, dziekañskie, dyrektorskie…
Dziêkujê wszystkim za udzia³ w wyborach oraz dziêkujê serdecznie za
obdarzenie zaufaniem i wiar¹ w skutecznoœæ dzia³ania.

Obejmuj¹c 1 wrzeœnia 2008 roku obowi¹zki zwi¹zane z wype³nianiem
funkcji rektora Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie, podj¹³em
wa¿ne i wi¹¿¹ce siê z ciê¿k¹ prac¹ wyzwanie przekszta³cenia tej Uczelni w pañstwowy uniwersytet. Zamieram tego
dokonaæ w mo¿liwie krótkim czasie,  we wspó³pracy z ca³ym œrodowiskiem akademickim zwi¹zanym z nasz¹ Uczelni¹,
w oparciu o naszych przyjació³, którzy jak wiem reprezentuj¹ ró¿norodne instytucje i zak³ady pracy.

JM Rektor AJD
dr hab. prof. nadzw. AJD in¿. Zygmunt B¹k.

Fot.: M. Wieczorek
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Wysoki Senacie, Szanowni Pracownicy i Studenci
Dzisiejsza, XXXVIII inauguracja jest doskona³¹ okazj¹

do z³o¿enia podziêkowañ moim poprzednikom za wszelkie
wysi³ki, jakie towarzyszy³y ich dzia³aniom w trakcie pe³nienia
przez te osoby dwóch kadencji w latach 2002–2008.
Osi¹gnêliœcie liczne sukcesy, które sta³y siê podwalinami
i sensem naszego funkcjonowania. Dzie³o to zamierzamy
w obecnej kadencji kontynuowaæ.

Szanowni Pañstwo, owocem wspólnych wysi³ków jest
ten wspania³y obiekt, w którym siê znajdujemy…

Gmach Akademickiego Centrum Sportowego powsta³
w rekordowym czasie dwunastu miesiêcy. Kosztem blisko
24 mln z³otych zosta³ zbudowany imponuj¹cy rozmiarem
i kszta³tem obiekt, którego powierzchnia przekracza 4 tys.
metrów kwadratowych. Jego trzon stanowi hala sportowa
o wymiarach 30 metrów na 48 metrów. Umo¿liwia ona rozgrywanie zawodów sportowych w ró¿nych dyscyplinach
sportu w: koszykówce, siatkówce czy futsalu. Obiekt wyposa¿ony jest równie¿ w mniejsz¹ salê, umo¿liwiaj¹c¹
przeprowadzenie treningów, si³owniê oraz inne pomieszczenia konieczne sportowcom. ACS posiada czêœæ hotelow¹.
Dziêki tym pokojom bêdziemy mogli  goœciæ uczestników imprez, co umo¿liwi organizacjê zawodów sportowych nawet
o randze miêdzynarodowej. Projekt posiada sale konferencyjne, treningowe, zaplecze sanitarne, jest przyjazny
niepe³nosprawnym oraz estetycznie wkomponowany w otoczenie.

Ten sukces nie by³by mo¿liwy bez zaanga¿owania w niego naszych najwiêkszych przyjació³ oraz pe³nego poœwiêcenia
ze strony wielu pracowników Uczelni na czele z by³ym rektorem AJD prof. drem hab. Januszem Berdowskim.

Szczególne podziêkowania chcia³bym skierowaæ pod adresem parlamentarzystów Ziemi Czêstochowskiej: Szymona
Gi¿yñskiego, Jadwigi Wiœniewskiej, Haliny Rozpondek, senatorów Czes³awa Ryszki i Andrzeja Szewiñskiego. Du¿e wsparcie
otrzymaliœmy ze strony radnych Sejmiku Œl¹skiego W³odzimierza Skalika i Ryszarda Majera oraz Marsza³ków Województwa
Œl¹skiego Janusza Moszyñskiego i Mariana Ormañca. Szereg przeszkód pomóg³ nam przezwyciê¿yæ i zawsze s³u¿y³ rad¹
wicewojewoda œl¹ski Artur Warzocha.

Podziêkowania kierujê na rêce prezydenta Czêstochowy Tadeusza Wrony oraz radnych gminy i innych pracowników
czêstochowskiego urzêdu.

Ta inwestycja nie by³aby mo¿liwa bez zaanga¿owania i zrozumienia ze strony pracowników Wydzia³ów Funduszy
Europejskich Urzêdu Marsza³kowskiego i Wojewódzkiego z ich szefowymi Minister El¿biet¹ Bieñkowsk¹ i Danut¹
Wójtowicz na czele.

Dziêkujemy ekipom budowlanym, a szczególnie wszystkim pracownikom firmy „Przemys³ówka”. Wywi¹zaliœcie siê
z powierzonego Wam zadania w sposób wrêcz doskona³y.

Tak zgrany zespó³ ludzi potrafi¹cych ze sob¹ wspó³pracowaæ mo¿e jeszcze wiele dokonaæ. Proszê wiêc o dalsze
zaanga¿owanie i wytê¿on¹ pracê na rzecz naszego œrodowiska przy realizacji kolejnych zadañ. Mam tutaj na myœli
rysuj¹c¹ siê w krótkiej perspektywie przebudowê pomieszczeñ zwolnionych przez AZS i Studium Kultury Fizycznej
w budynku przy al. Armii Krajowej 13/15. Lokal pragniemy wykorzystaæ jako aulê konferencyjno-koncertow¹.

Wysoki Senacie, Drodzy Pracownicy i Studenci, Szanowni Pañstwo
Miniony rok akademicki 2007/2008, chocia¿ nie by³ ³atwy dla polskiego szkolnictwa wy¿szego, w tym równie¿ dla

œrodowiska akademickiego zwi¹zanego z AJD, to jednak przyniós³ wiele sukcesów i wp³yn¹³ na wzbogacenie osi¹gniêæ
Akademii im. Jana D³ugosza.

Jednym z najwiêkszych sukcesów by³o powo³anie do funkcjonowania nowej du¿ej jednostki – Wydzia³u Nauk
Spo³ecznych. Kszta³ci na trzech kierunkach studiów I stopnia: administracji, filozofii i zarz¹dzania. WNS skupia wokó³
siebie kadrê aktywnych i cenionych naukowców. Wierzê, ¿e rozwój tej jednostki doprowadzi do zdobywania kolejnych
uprawnieñ oraz powstawania nowych kierunków. Œrodowisko akademickie do³o¿y wszelkich starañ, by zapewniæ nowemu
wydzia³owi odpowiednie warunki lokalowe. Zbudujemy nowoczesny obiekt, który mam nadziejê, stanie w pobli¿u
Akademickiego Centrum Sportowego. Ufam, ¿e budowa rozpocznie siê zgodnie z planem, w latach 2011–2012. Obecnie

Zgromadzeni na inauguracji. Fot.: M. Wieczorek
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trwaj¹ prace zwi¹zane z przygotowaniem terenu oraz dokumentacji
niezbêdnej do wykonania inwestycji.

Poczynimy równie¿ kroki zwi¹zane z uzyskanie uprawnieñ do
nadawania stopnia doktora na kierunkach: chemia, filologia polska,
pedagogika. Natomiast na kierunku fizyka bêdziemy prowadziæ starania
do uzyskania praw do nadawania stopnia doktora habilitowanego. Rozwój
naukowy naszej Uczelni w znacznej mierze uzale¿niony jest tak¿e od
rozwoju kadry.

Mi³o mi wiêc poinformowaæ, ¿e w roku akademickim 2008/2009
zatrudniamy 123 samodzielnych pracowników naukowo-
-dydaktycznych zatrudnionych na pe³nym etacie. Uczelnia bêdzie
miejscem pracy dla 458 nauczycieli akademickich oraz 281 pracowników
niebêd¹cych nauczycielami.

Szanowni Pañstwo!
W nowy rok akademicki 2008/2009 wchodzimy z 21 kierunkami

kszta³cenia – 10 z uprawnieniami do prowadzenia studiów II stopnia i 11 z prawem
do kszta³cenia w ramach studiów I stopnia. Uzupe³nieniem oferty kszta³cenia jest
mo¿liwoœæ poszerzania wiedzy i zdobycia dodatkowych kwalifikacji na 60 kierunkach
studiów podyplomowych.

W rozpoczynaj¹cym siê roku akademickim naukê na I roku studiów stacjonarnych
i niestacjonarnych podejmie 3047 osób wybranych z grona 5673 kandydatów.
Akademia im. Jana D³ugosza bêdzie wiêc kszta³ciæ na wszystkich typach studiów
9973 studentów.

W roku akademickim 2007/2008 dyplom ukoñczenia naszej Uczelni uzyska³o
1848 osób, co sprawia, ¿e na przestrzeni lat 1973–2008 wykszta³ciliœmy ju¿ 43 269
osób.

Szanowni Pañstwo!
W dniu inauguracji najlepsze ¿yczenia kierujê do wszystkich pracowników naszej

Akademii. ¯yczê dalszego rozwoju na polu badañ naukowych oraz w dydaktyce. O
wydajn¹ pracê na rzecz Akademii proszê wszystkich pracowników zatrudnionych w Uczelni oraz identyfikuj¹cych siê
z ni¹.

Serdecznie witam studentów, szczególnie osoby podejmuj¹ce naukê w naszej Akademii na I roku studiów. Dokonaliœcie
w³aœciwego wyboru stawiaj¹c na dynamicznie rozwijaj¹c¹ siê Uczelniê, która odnosi
sukcesy na polu badañ naukowych jak równie¿ w dydaktyce. ̄ yczê spe³nienia marzeñ,
udanego roku akademickiego pe³nego pozytywnych doznañ.

Najlepsze ¿yczenia kierujê pod adresem naszych Przyjació³, którzy licznie
zaszczycili nas sw¹ obecnoœci¹ w czasie dzisiejszej Inauguracji. Za Pañstwa
poœrednictwem sk³adam ¿yczenia uczelniom, instytucjom, zak³adom pracy,
stowarzyszeniom i innym, które Pañstwo reprezentujecie.

G#osy honorowych go$ci

Pod sam koniec uroczystoœci inauguracyjnych g³os zabrali honorowi goœcie. Jako
pierwszy wyst¹pi³ Jego Ekscelencja Arcybiskup Czêstochowski Stanis³aw Nowak,
po którym s³owa gratulacji wypowiedzieli Wicewojewoda Œl¹ski Stanis³aw D¹browa
oraz Wicemarsza³ek Województwa Œl¹skiego Marian Ormaniec, a tak¿e Prezydent
Miasta Czêstochowy dr in¿. Tadeusz Wrona. Po s³owach Prezydenta Czêstochowy
g³os zabrali zagraniczni goœcie: Wiceprezydent ds. Administracyjnych Uniwersytetu

Wiceprezydent ds. Administracyjnych Uniwersytetu
Champagne-Ardenne w Reims prof. Colette Padet wraz

z drem Bethuelem Matsili. Fot.: M. Wieczorek

Senator Andrzej Szewiñski.
Fot.: M. Wieczorek

Prezydent Miasta Czêstochowy
dr in¿. Tadeusz Wrona. Fot.: M. Wieczorek
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Champagne-Ardenne w Reims prof. Colette Padet, nastêpnie oficjalny przedstawiciel Rektora Uniwersytetu Maine w Le
Mans (Francja) prof. Abdelhadi Kassiba, a tak¿e Prorektor Pañstwowego Uniwersytetu w Chersoniu prof. Aleksander
Spiwakowski oraz Prorektor Katolickiego Uniwersytetu w Ru¿omberku ks. prof. Lubomira Sanczek. Nie zabrak³o równie¿
mi³ych ¿yczeñ od parlamentarzystów Ziemi Czêstochowskiej, które zosta³y przedstawione przez ich pe³nomocników:
w imieniu Pani Pose³ Haliny Rozpondek – Joannê Rekwirewicz, w imieniu Pos³a Szymona Gi¿ynskiego – Gra¿ynê
Mateszczak, w imieniu Pos³a Grzegorza Sztolcmana – Fryderyka Solcholca. Nie zabrak³o tak¿e g³osu studentów – w ich
imieniu wyst¹pi³ Zastêpca Przewodnicz¹cego Uczelnianej Rady Samorz¹du Studentów AJD Marcin Zaj¹c.

Ponadto Akademia im. Jana D³ugosza z okazji XXXVIII inauguracji roku akademickiego otrzyma³a szereg listów
gratulacyjnych, w tym od: Minister Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego prof. dr hab. Barbary Kudryckiej, Przewodnicz¹cego
Krajowej Sekcji Nauki NSZZ Solidarnoœæ Janusza Sobieszczañskiego, Senatora RP Czes³awa Ryszki oraz Pos³a na Sejm
RP Krzysztofa Matyjaszczyka.

Wr%czenie tytu#u Honorowego Profesora AJD
Podczas uroczystej inauguracji Rektor AJD wrêczy³ prof. Aleksandrowi Spiwakowskiemu Prorektorowi ds. Nauki,

Informatyzacji i Miêdzynarodowej Wspó³pracy Pañstwowego Uniwersytetu w Chersoniu tytu³ Honorowego Profesora
Akademii im. Jana D³ugosza. To zaszczytne wyró¿nienie zosta³o przyznane prof. Spiwakowskiemu na wniosek poprzedniego
Rektora AJD prof. dr. hab. Janusza Berdowskiego decyzj¹ Senatu naszej Uczelni, która zapad³a 1 lipca. Przyznanie tytu³u
by³o efektem wspania³ej wspó³pracy polsko-ukraiñskiej, która na szczeblu osobowym zwi¹zana by³a ze œcis³ym kontaktem
miêdzy AJD a profesorem Spiwakowskim. Budowanie relacji miêdzy obu uczelniami od kilku lat staje siê coraz bardziej
intensywne. Dotychczas za spraw¹ m.in. prof. Spiwakowskiego przebywa³o w ka¿dej z naszych Uczelni
w drodze wymiany po oko³o 130 osób zarówno studentów, jak i nauczycieli akademickich. Wymiany te tyczy³y siê
nastêpuj¹cych dyscyplin wspó³pracy: pedagogiki, filologii polskiej, matematyki i informatyki, historii, edukacji artystycznej
w zakresie sztuk plastycznych. Warto zauwa¿yæ, i¿ wyró¿niony sta³ siê tak¿e wspó³twórc¹ nowego kierunku kszta³cenia
– filologii polskiej, a tak¿e Pracowni Kultury i Jêzyka Polskiego, które funkcjonuj¹ na Pañstwowym Uniwersytecie
w Chersoniu.

Na szczególn¹ uwagê zas³uguje ponadto fakt, i¿ w roku
2006/2007 prof. Spiwakowski by³ profesorem wizytuj¹cym
na Akademii im. J. d³ugosza i przez jeden semestr prowadzi³
zajêcia w Instytucie Matematyki i Informatyki. Z tej okazji
w Wydawnictwie AJD opublikowa³ podrêcznik w jêzyku
polskim „Algebra liniowa z zastosowaniem technologii
informacyjnych”.

Prócz niezwykle cennych relacji prof. Spiwakowskiego
z Polsk¹, a w szczególnoœci z Czêstochow¹, kapitu³a
przyznaj¹ca wyró¿nienie doceni³a tak¿e dorobek naukowy
profesora, który jest imponuj¹cy. Prof. Spiwakowski jest
bowiem cenionym na œwiecie specjalist¹ w zakresie technik
informacyjnych nauczania w uczelniach wy¿szych, w tym
tak¿e w zakresie nauczania na odleg³oœæ, technik
informacyjnych w zarz¹dzaniu uczelniami wy¿szymi oraz teorii
grup, który w sposób ci¹g³y powiêksza swój znaczny dorobek
naukowy. Jest wybitnym autorem 9 ksi¹¿ek naukowych –
w tym dwu monografii oraz wielu ksi¹¿ek i skryptów
dydaktycznych, powszechnie uznanych za bardzo wartoœciowe. Ca³okszta³t Jego dorobku obejmuje oko³o 180 publikacji
naukowych. Warto ponadto podkreœliæ, i¿ w swojej macierzystej Uczelni wzorowo zorganizowa³ proces kszta³cenia jako
inicjator i g³ówny autor wdro¿enia procesu boloñskiego i systemu ECTS oraz ca³kowicie nowych programów studiów.
Spowodowa³ tym sposobem, ¿e Pañstwowy Uniwersytet w Chersoniu sta³ siê równorzêdnym partnerem uczelni z przestrzeni
edukacyjnej Unii Europejskiej.

Prof. Aleksander Spiwakowski. Fot.: M. Wieczorek
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Odznaczenia w trakcie inauguracji
2008/2009

Z³oty Krzy¿ Zas³ugi
prof. Grzegorz Banaszkiewicz

Srebrny Krzy¿ Zas³ugi
dr Andrzej Margasiñski
prof. Ewa Zawadzka-Ryka³a

Br¹zowy Krzy¿ Zas³ugi
dr hab. Anna Wypych-Gawroñska, prof. AJD
dr Beata Bia³ek

Medal Komisji Edukacji Narodowej
kwalif. II st. Andrzej Desperak

Wykaz doktorantów, promotorów i recenzentów

1. Agnieszka Tomaszewska tytu³ rozprawy: „Oddzia³ywanie wodoru z powierzchni¹ palladu w silnym polu elektrycznym”
uchwa³a: Rady Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia
10.10.2007 r.
promotor: dr hab. Zdzis³aw Stêpieñ
recenzenci: prof. dr hab. Ryszard B³aszczyszyn, dr hab. Zygmunt B¹k

2. Joanna Górecka tytu³ rozprawy: „Roman Longchamps de Berier (1883–1941) uczony, kodyfikator, podró¿nik”
uzyskany stopieñ: doktor nauk humanistycznych w dyscyplinie historia
uchwa³a: Rady Wydzia³u Filologiczno-Historycznego Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 12.12.2007 r.
promotor: prof. dr hab. Roman Nowacki
recenzenci: prof. dr hab. Jan Zió³ek, prof. dr hab. Tadeusz Srogosz

3. Grzegorz Brodziak tytu³ rozprawy: „Polskie jednostki górskie w wojnie obronnej 1939 r.”
uzyskany stopieñ: doktor nauk humanistycznych w dyscyplinie historia
uchwa³a: Rady Wydzia³u Filologiczno-Historycznego Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 16.01.2008 r.
promotor: prof. dr hab. Tadeusz Panecki
recenzenci: prof. dr hab. Józef Smoliñski, prof. dr hab. Tadeusz Dubicki

4. Piotr Witkowski tytu³ rozprawy: „Jednostki powietrznodesantowe Polskich Si³ Zbrojnych na Zachodzie w II wojnie
œwiatowej”
uzyskany stopieñ: doktor nauk humanistycznych w dyscyplinie historia
uchwa³a: Rady Wydzia³u Filologiczno-Historycznego Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 20.02.2008 r.
promotor: prof. dr hab. Tadeusz Panecki
recenzenci: prof. dr hab. Janusz Zuziak, prof. dr hab. Zdzis³aw Cutter

5. Katarzyna Milik tytu³ rozprawy: „Dzia³alnoœæ Rady Nieustaj¹cej w latach 1778–1780”
uzyskany stopieñ: doktor nauk humanistycznych w dyscyplinie historia
uchwa³a: Rady Wydzia³u Filologiczno-Historycznego Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie z dnia 14.05.2008 r.
promotor: prof. dr hab. Tadeusz Srogosz
recenzenci: dr hab. Andrzej Stroynowski, prof. dr hab. Bart³omiej Szyndler

Wrêczenie promocji doktorskich. Fot.: M. Wieczorek
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Konspekt wykadu inauguracyjnego
prof. dra hab. Andrzeja Zalewskiego

„Poj%cie rzeczywisto$ci w dobie obrazów
technicznych”

Czêœæ pierwsza
I. Definicja obrazów technicznych: obrazy techniczne to obrazy,

których zawartoœæ pochodzi z dzia³ania odpowiednio
zaprogramowanej maszyny (aparatu fotograficznego, kamery
filmowej, komputera z programem graficznym itp.)

II. Udzia³ maszyn w tworzeniu dzie³ sztuk plastycznych epok
dawniejszych – drzeworyty, miedzioryty, litografie i ich
zasadnicze ró¿nice w stosunku do obrazów technicznych nowej
epoki polegaj¹ce na:

a. innym usytuowaniu artysty w procesie tworzenia,
b. zak³óceniu relacji miêdzy orygina³em a kopi¹, która dla
dawnych obrazów by³a czytelna, a dla technicznych tê
czytelnoœæ utraci³a.

III. Dwie fazy rozwoju obrazów technicznych:
a. faza pierwsza – techniki rejestracji (fotografia, kinematografia),
b. faza druga – techniki generowania obrazów sztucznych na drodze elektronicznej.

IV. K³opoty z okreœleniem statusu ontycznego obrazów technicznych w fazie pierwszej p³yn¹ce z niepewnoœci wobec
tego, co w nich przedstawione, a ju¿ nie odbitka ani podobizna, lecz „jakby” przed³u¿enie rzeczywistoœci.

V. K³opoty ze zdefiniowaniem filozoficznego pojêcia rzeczywistoœci na powy¿szym tle, a rzeczywistoœæ to ju¿ nie tylko
to, co „nas otacza”, lecz tak¿e to, co zawarte w obrazie.

Czêœæ druga
I. K³opoty z okreœleniem statusu ontycznych obrazów technicznych w fazie drugiej (obrazy elektroniczne):

 a. sztuczna rzeczywistoœæ przypisana jednak nie inwencji artystycznej, lecz zakodowana w opcjach np. programów
do animacji komputerowej, albo te¿
b. doskona³a symulacja rzeczywistoœci, bêd¹ca jednak wynikiem nie rejestracji na taœmie lub kliszy, lecz
software’owej obróbki w warunkach laboratoryjnych,
c. perfekcja elektronicznych obrazów jako ich istotowy wyznacznik.

II. Epoka nam wspó³czesna jako epoka agresji elektronicznych obrazów bêd¹cych „w zasiêgu reki ka¿dego” –
zak³ócenia w pojêciu rzeczywistoœci (os³abienie poczucia rzeczywistoœci) tym wywo³ane:
a.„spo³eczeñstwo spektaklu”,
b.„symulakr” – ani rzeczywistoœæ ani fikcja (Jean Baudrillard).

III. Zmiany w otaczaj¹cej rzeczywistoœci i w naszym do niej stosunku pod wp³ywem ekspansji obrazów elektronicznych
– usztucznianie i fikcjonalizacja œwiata rzeczywistego:

a.intensyfikacja i nadekspresja wyrazu, rozdêcie emocji, fa³szywa frenezja – „ekstaza komunikacji” (Baudrillard),
b.narodziny specyficznej identyfikacji z figurami masowych pokazów, prowadz¹cej do uniewa¿nienia ró¿nicy
miêdzy rzeczywistym a odgrywanym statusem, rol¹ lub funkcj¹ spo³eczn¹.
IV. Powik³ane relacje miêdzy rzeczywistoœci¹ a obrazami technicznymi jako problem nie tylko instrumentalny czy
estetyczny, lecz tak¿e filozoficzny.

Prof. dr hab. Andrzej Zalewski. Fot.: M. Wieczorek
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NOWA BUDOWA JU& WKRÓTCE

Po zakoñczeniu budowy Akademickiego Centrum Sportowego w³adze Akademii im. Jana D³ugosza
rozpoczê³y przygotowania zwi¹zane z budow¹ obiektu na potrzeby Wydzia³u Nauk Spo³ecznych.

W auli (mieszcz¹cej siê w budynku przy al. Armii Krajowej
13/15), gdzie do zakoñczenia budowy Akademickiego Centrum
Sportowego prowadzone by³y zajêcia z kultury fizycznej,
rozpoczê³y siê przygotowania do przeprowadzenia remontu
zwi¹zanego  z jej przebudow¹. Planuje siê, ¿e prace rozpoczn¹
siê w koñcu 2008 roku i zostan¹ zakoñczone w 2009 roku.
Kosztem ok. 2 mln z³otych powstanie aula ze scen¹ i antresol¹
(balkonem) o ³¹cznej powierzchni ponad 350 m kw. Po
modernizacji sala bêdzie mog³a pomieœciæ blisko 266 osób,
w tym na antresoli spodziewanych jest ich ok. 20. Jej
przeznaczenie bêdzie dydaktyczne (audytorium akademickie),
konferencyjne oraz koncertowe na potrzeby muzyków
kszta³conych w naszej uczelni. Zamontowanie ekranu
(o powierzchni przekraczaj¹cej 20 m kw.) do projekcji zdjêæ
i filmów – umo¿liwi organizacjê imprez o charakterze przegl¹dów
czy festiwali filmowych. Bêdzie te¿ system nag³oœnienia z mo¿liwoœci¹ t³umaczeñ symultanicznych oraz odtwarzania
i zapisu dŸwiêku i obrazu. Na wyposa¿eniu znajdzie siê tak¿e projektor multimedialny. Lokalna sieæ komputerowa,
przewodowa lub bezprzewodowa, dostêpna bêdzie dla wszystkich u¿ytkowników. Aula bêdzie równie¿ wykorzystywana
przez dydaktyków oraz przy urz¹dzaniu ró¿norodnych konferencji, seminariów, sympozjów. Aula zostanie wyposa¿ona

Projekt auli gmachu WNS
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MO&LIWO CI S' NIEWYCZERPALNE…

Obchody trzydziestolecia powstania Instytutu Plastyki
Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie sta³y siê

doskona³¹ okazj¹ do podsumowania dzia³alnoœci
artystów. O kilka s³ów bêd¹cych krótk¹

charakterystyk¹ dokonañ pracowników, studentów
i absolwentów jednostki  poprosiliœmy dyrektora

Instytutu Plastyki dra hab. Zdzis³awa Wiatra.

Marek Makowski: 30 lat minê³o jak jeden dzieñ…
Dr hab. Zdzis³aw Wiatr: Tak, praktycznie niepostrze¿enie,
bo jeszcze nie tak dawno obchodziliœmy XXV-lecie istnienia
Instytutu (œmiech). Przez te lata zgromadziliœmy niebagatelny
dorobek. Dziesi¹tki wystaw, ogromna rzesza widzów, którzy Na uroczystoœci przyby³ Prezydent Miasta Czêstochowy

dr. in¿. Tadeusz Wrona. Fot.: J. Piwowarski

równie¿ w trzy kabiny dla t³umaczy i kabinê sterowania
dŸwiêkiem i obrazem. Auli towarzyszyæ bêdzie pe³ne zaplecze
sanitarne wraz z wentylacj¹ i klimatyzacj¹.

Projekt: Autorska Pracownia Architektury arch. Wac³aw
Stefañski  Kraków.

Inn¹ inwestycj¹ – dalej od³o¿on¹ w czasie  – jest budowa
obiektu na potrzeby Wydzia³u Nauk Spo³ecznych. Planuje siê,
¿e budynek zostanie zlokalizowany przy ul. Dembiñskiego, gdzie
wraz Akademickim Centrum Sportowym bêdzie tworzyæ Campus
uczelni AJD. Ze wstêpnej wizualizacji wynika, ¿e obiekt bêdzie
przypomina³ australijski bumerang. Bêdzie liczy³ cztery
kondygnacje o podstawowej funkcji dydaktycznej, bêdzie zawiera³
oprócz pomieszczeñ dydaktycznych, bibliotekê wydzia³ow¹ oraz
pomieszczenia biurowe dla pracowników naukowych
i administracyjnych, pomieszczenia higieniczno-sanitarne,
gospodarcze i techniczne, a tak¿e aulê i gara¿. Obiekt bêdzie dostosowany dla osób niepe³nosprawnych.

Powierzchnia zabudowy obiektu wyniesie blisko 1,9 tys. metrów kwadratowych. Kubatura obiektu wyniesie blisko 30
tys. metrów szeœciennych.

Szacuje siê, ¿e sale dydaktyczne i planowane czytelnie bêd¹ mog³y pomieœciæ blisko 900 osób. Aula bêdzie mog³a
pomieœciæ 300 osób. Planuje siê wyposa¿enie obiektu w podziemny parking. Obecnie uczelnia jest na etapie przygotowywania
inwestycji. Dzia³ki przeznaczone pod zabudowê s¹ ju¿ w³asnoœci¹ Akademii. Zgodnie z procedurami prawa zamówieñ
publicznych zostanie rozpisany konkurs architektoniczny, który wy³oni wykonawcê dokumentacji technicznej.

Szacowany koszt inwestycji wyniesie ok. 38 mln z³otych. Prezentowany materia³, stanowi¹cy ilustracje do
zamieszczonego tekstu dotycz¹cego WNS, to jedynie wizualizacja wstêpna, która mo¿e ulec zmianie.

W wyremontowanych i znacznie zmodernizowanych pomieszczeniach nowy rok akademicki rozpocz¹³ siê dla
pracowników i studentów za³atwiaj¹cych swoje sprawy w dziekanacie Wydzia³u Filologiczno-Historycznym. Prace podczas
wakacji prowadzone by³y równie¿ w domu Studenta „Skrzat”. Ca³kowit¹ modernizac jê obiektu zaplanowano na dwa lata.
Kolejne wiêc prace zaplanowano na lato 2009 roku. Wszystko to z uwagi na studentów i w celu unikniêcia wszelkich
niedogodnoœci zwi¹zanych z pracami.

Marek Makowski

Projekt budynku z lotu ptaka
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zapoznali siê z twórczoœci¹ naszych pracowników,
studentów, absolwentów. Wystawy ciesz¹ce siê
powodzeniem nie tylko w Polsce, ale tak¿e za granic¹.
Uruchomiliœmy studia I stopnia na kierunkach grafika i
malarstwo, prowadzimy studia I i II stopnia na kierunku
edukacja artystyczna w zakresie sztuk plastycznych.
Dorobiliœmy siê wspania³ej kadry, tak pod wzglêdem
artystycznym jak te¿ z bogatym dorobkiem naukowym.
Potwierdzeniem tego nich bêdzie udzia³ naszych
pracowników w ogromnej masie wystaw na ca³ym
œwiecie. W Stanach Zjednoczonych, ca³ej niemal¿e
Europie, a nawet w takich krajach takich jak Arabia
Saudyjska.  Zespó³  Instytutu Plastyki liczy blisko 40 osób.
W gronie naszych absolwentów znajduje siê ok. 1300
osób wykszta³conych przez Instytut w toku ró¿norodnej
dzia³alnoœci dydaktycznej. S¹ znani i cenieni szeroko poza
granicami regionu czy województwa. Znajduj¹ zatrudnienie w wielu cenionych i presti¿owych instytucjach. Jest siê czym
pochwaliæ…
MM: Jakie plany na najbli¿sze lata?

ZW: Czasy wymagaj¹ poszukiwania i dostosowywania oferty kszta³cenia do wymogów rynku pracy. Mam tutaj na myœli
wszelkiego rodzaju dzia³ania zmierzaj¹ce do stworzenia takiej formu³y kierunku, która bêdzie zawiera³a w swoim tytule
takie elementy jak np.: projektowanie graficzne czy grafika komputerowa. Wszystko to trzeba g³êboko przemyœleæ.
Planujemy uruchomienie od 2009 roku studiów podyplomowych o nazwie „wydawnicza grafika komputerowa”. Chcemy
odpowiedzieæ na potrzeby rynku i kszta³ciæ studentów, którzy bêd¹ zajmowaæ siê sztuk¹ u¿ytkow¹. Oczekujemy równie¿
na decyzjê o przyznaniu nam praw do nadawania stopnia doktora w dyscyplinie „grafika”. Mamy du¿e mo¿liwoœci
w prezentowaniu prac i projektów, jakie powstaj¹ w naszym Instytucie. St¹d œrodowisko nasze odczuwa du¿¹ potrzebê
posiadania lub pozyskania w jakiejœ formie budynku lub pomieszczeñ na potrzeby sta³ej galerii. W ten sposób moglibyœmy
w bardziej otwarty sposób promowaæ siê, pokazywaæ czêstochowianom i mi³oœnikom sztuki nasz dorobek i bie¿¹ce
osi¹gniêcia. Takie galerie maj¹ inne miasta. Przyk³adem niech bêd¹ Katowice, gdzie w³adze miasta przekaza³y Akademii
Sztuk Piêknych ,,Rondo Sztuki”, w którym odbywaj¹ siê wystawy, prezentuj¹ce bie¿¹ce osi¹gniêcia uczelni, ale tak¿e
koncerty i konferencje.
MM: Jubileusz XXX-lecia to okazja do pokazania
mi³oœnikom sztuki dorobku Instytutu…
ZW: Tak, wykorzystaliœmy Jubileusz i uczciliœmy go
wystaw¹ w Miejskiej Galerii Sztuki. Na prze³omie
paŸdziernika i listopada prezentowaliœmy wystawê
zatytu³owan¹ „Sztuka, nauka, edukacja”. Z³o¿y³y siê na ni¹
prace naszych pracowników. Wœród nich mo¿na by³o
podziwiaæ grafiki, malarstwo, rzeŸbê, projekty
multimedialne. Wystawa cieszy³a siê du¿ym
zainteresowaniem wœród zwiedzaj¹cych. Mam nadziejê, ¿e
kolejne jubileusze bêd¹ równie ciekawe i przejd¹ do historii
jako licz¹ce siê wydarzenia kulturalne o znaczeniu nie tylko
lokalnym – czêstochowskim, ale znacznie wykraczaj¹cym
poza region.
MM: Dziêkujê za rozmowê.

Rozmawia³:
Marek Makowski

Fot.: J. Piwowarski

Fot.: J. Piwowarski
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15 wrzeœnia 2008 roku odby³a siê uroczystoœæ otwarcia
Akademickiego Centrum Sportowego.

ACS JU& ODDANY

Ju¿ podczas imprezy nowy obiekt zosta³ przetestowany
w trakcie meczów pokazowych: futsalu, koszykówki, siatkówki.
Swoje mo¿liwoœci zaprezentowali równie¿ artyœci prezentuj¹cy
taniec sportowy. Zajêcia sportowe i dydaktyczne rozpoczê³y siê
z pocz¹tkiem nowego roku akademickiego.

W krótkim przemówieniu dr hab. in¿. prof. nadzw.  AJD
Zygmunt B¹k podsumowa³ w krótkich s³owach budowê
Akademickiego Centrum Sportowego.

„Spo³ecznoœæ akademicka zwi¹zana z Akademi¹ im. Jana
D³ugosza ma dzisiaj swój wielki dzieñ – oddajemy do u¿ytku
nowoczesny obiekt Akademickiego Centrum Sportu. Cieszê siê, ¿e tak licznie przybyliœcie, by œwiêtowaæ z nami: drodzy
Przyjaciele, Pracownicy Uczelni, Studenci, czêstochowianie… O takim kompleksie, przed którym siê dzisiaj zebraliœmy,
marzyliœmy od dawna. Przypomnê tutaj, ¿e pocz¹tki jego tworzenia siêgaj¹ jeszcze lat 90. XX wieku. Dopiero jednak
w roku 2007, po mozolnych staraniach, uda³o siê przekonaæ osoby decyduj¹ce o przyznaniu œrodków na budowê
i skonstruowaæ konieczny do zrealizowania inwestycji monta¿ finansowy.

Przypomnê, ¿e rok temu w miejscu, w jakim siê znajdujemy by³ zaroœniêty krzewami i drzewami plac. Tymczasem
kosztem blisko 24 mln z³otych powsta³ imponuj¹cy rozmiarem i kszta³tem gmach, którego powierzchnia przekracza 4 tys.
metrów kwadratowych. Jego trzon stanowi hala sportowa o wymiarach 30 metrów na 48 metrów. Umo¿liwia ona rozgrywanie
zawodów sportowych w ró¿nych dyscyplinach sportu, w: koszykówce, siatkówce czy futsalu. Obiekt wyposa¿ony jest
równie¿ w mniejsz¹ salê, umo¿liwiaj¹c¹ przeprowadzenie treningów, si³owniê oraz inne pomieszczenia konieczne sportowcom.
ACS posiada równie¿ czêœæ hotelow¹. Dziêki tym pokojom bêdziemy mogli  goœciæ uczestników imprez na terenie ACS,
co umo¿liwi organizacjê imprez nawet o randze miêdzynarodowej. Oczywiœcie obiekt posiada pe³ne zaplecze sanitarne,
jest przyjazny niepe³nosprawnym oraz estetycznie wkomponowany w otoczenie.

Ten sukces nie by³by mo¿liwy bez zaanga¿owania w niego naszych Przyjació³ oraz pe³nego poœwiêcenia ze strony
wielu Pracowników Uczelni na czelez by³ym rektorem AJD prof. dr. hab. Januszem Berdowskim.

Dziêki zabiegom pracowników Uczelni uda³o siê pozyskaæ dofinansowanie z Europejskiego Funduszu Rozwoju
Regionalnego w ramach ZPORR ponad 50 procent œrodków. Wk³ad w³asny zapewnili tak¿e Ministerstwo Nauki
i Szkolnictwa Wy¿szego, Urz¹d Marsza³kowski, czêstochowski Urz¹d Miasta oraz Ministerstwo Sportu.

Szczególne podziêkowania chcia³bym skierowaæ pod adresem parlamentarzystów Ziemi Czêstochowskiej: Szymona
Gi¿yñskiego, Jadwigi Wiœniewskiej, Haliny Rozpondek, senatorów Czes³awa Ryszki i Andrzeja Szewiñskiego. Du¿e wsparcie
otrzymaliœmy ze strony radnych Sejmiku Œl¹skiego W³odzimierza Skalika i Ryszarda Majera oraz Marsza³ków Województwa
Œl¹skiego Janusza Moszyñskiego i Mariana Ormañca. Szereg przeszkód pomóg³ nam przezwyciê¿yæ i zawsze s³u¿y³ rad¹
wicewojewoda œl¹ski Artur Warzocha. Podziêkowania kierujê na rêce prezydenta Czêstochowy Tadeusza Wrony oraz
radnych gminy i innych pracowników czêstochowskiego urzêdu. Ta inwestycja nie by³aby mo¿liwa bez zaanga¿owania
i zrozumienia ze strony pracowników Wydzia³ów Funduszy Europejskich Urzêdu Marsza³kowskiego i Wojewódzkiego
z ich szefowymi min. El¿biet¹ Bieñkowsk¹ i Dorot¹ Wójtowicz na czele. Dziêkujemy ekipom budowlanym, a szczególnie
wszystkim pracownikom firmy „Przemys³ówka”. Wywi¹zaliœcie siê z powierzonego Wam zadania w sposób wrêcz doskona³y.

Szanowni Pañstwo! Dziêki tej inwestycji zyskaliœmy wszyscy. Uczelnia nowe powierzchnie, studenci i m³odzie¿,
mo¿liwoœci uprawiania sportu na najwy¿szym œwiatowym poziomie. Mam nadziejê, ¿e rozwijanie umiejêtnoœci wp³ynie na
krzewienie zdrowego stylu ¿ycia, a w przysz³oœci da powody do radoœci w postaci medali wywalczonych przez nasz¹
m³odzie¿ w najwa¿niejszych imprezach sportowych w Polsce i szeroko poza jej granicami”.

Marek Makowski

Uroczyste otwarcie Akademickiego Centrum Sportowego.
Fot.: M. Makowski
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Od 15 paŸdziernika funkcjonuje w AJD Biuro Projektów Europejskich.
Istnienie jednostki ma umo¿liwiæ pozyskiwanie przez AJD funduszy europejskich.

Poni¿ej przedstawiamy zadania nowej jednostki oraz jej pracowników.

NOWA JEDNOSTKA  NA AJD

Zakres dzia³alnoœci Biura Projektów Europejskich AJD:
 ogólna informacja dotycz¹ca pozyskiwania œrodków

z EFS,

 kwalifikowalnoœæ wnioskodawców, projektów
i kosztów w EFS, procedury aplikowania,
zawieranie umów, raportowanie i ocena projektów,

 dotacje dostêpne w nowym okresie programowania
2007–2013.

Osoba do kontaktu: Robert Wawry³o
ul. Waszyngtona 4/8
pok. 117, tel. 34 378 41 33,
e-mail: r.wawrylo@ajd.czest.pl

PO Kapita³ Ludzki
Realizacja programu w latach 2007–2013 ukierunkowana jest
na szkolenia pracowników i pracodawców, projekty doradcze,
czyli szeroko rozumiane podnoszenie kwalifikacji. Na te cele m.in. w ramach Programu Operacyjnego Kapita³ Ludzki na
lata 2007–2013 (PO KL) przeznaczono niemal 11,5 mld euro. Pod wzglêdem wielkoœci œrodków PO KL znajduje siê na
drugim miejscu wœród wszystkich programów operacyjnych.

Informacje ogólne
 •ród³o finansowania: Europejski Fundusz Spo³eczny
 Pula œrodków ok. 11,5 mld euro
 PO KL sk³ada siê z dwóch komponentów

- komponentu centralnego (zasadniczo wsparcie dla struktur i systemów),
- komponentu regionalnego (zasadniczo wsparcie dla osób i grup spo³ecznych).

 £¹cznie PO KL liczy 11 priorytetów
- 6 priorytetów w komponencie centralnych,
- 4 priorytety w komponencie regionalnym,
- 1 priorytet w zakresie pomocy technicznej.

Komponent centralny
 priorytet I: Zatrudnienie i integracja spo³eczna,
 priorytet II: Rozwój zasobów ludzkich i potencja³u adaptacyjnego przedsiêbiorstw,
 priorytet III: Wysoka jakoœæ systemu oœwiaty,
 priorytet IV: Szkolnictwo wy¿sze i nauka,
 priorytet V: Dobre rz¹dzenie,
 priorytet VI: Profilaktyka, promocja i poprawa stanu zdrowia ludnoœci w wieku produkcyjnym.

Robert Wawry³o i Marta Sidyk pracownicy Biura
Projektów Europejskich. Fot.: M. Makowski
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Komponent regionalny
 priorytet VII: Rynek pracy otwarty dla wszystkich oraz promocja integracji spo³ecznej,
 priorytet VIII: Regionalne kadry gospodarki,
 priorytet IX: Rozwój wykszta³cenia i kompetencji w regionach,
 priorytet X: Partnerstwo na rzecz rozwoju obszarów wiejskich,
 priorytet XI: Pomoc techniczna.

PO KL – typy projektów

Priorytet IV: Szkolnictwo wy¿sze i nauka
Dzia³anie 4.1 ROZWÓJ POTENCJA£U DYDAKTYCZNEGO UCZELNI
 Przygotowywanie, otwieranie i realizacja nowych kierunków studiów.
 Dostosowywanie programów na istniej¹cych kierunkach studiów do potrzeb rynku pracy.
 Rozszerzanie oferty edukacyjnej uczelni w ramach kszta³cenia ustawicznego.
 Opracowywanie i  wdro¿enie programów kszta³cenia w formie e–learningu.
 Wzmocnienie roli akademickich biur karier.
 Sta¿e i praktyki studenckie.
 Podnoszenie kompetencji kadry akademickiej realizuj¹cej proces dydaktyczny.
 Programy wspó³pracy miêdzynarodowej w zakresie realizacji procesu dydaktycznego.

(np. wymiana studentów, wymiana kadr, kszta³cenie w jêzykach obcych itp.).
 Organizowanie sta¿y i szkoleñ przydatnych dla prowadzenia pracy naukowo-badawczej

i dydaktycznej w wiod¹cych zagranicznych i krajowych oœrodkach akademickich i naukowo-badawczych.
 Organizowanie i wdro¿enie przez uczelnie pomocy stypendialnej (o charakterze socjalnym i/lub

motywacyjnym) dla studentów.

Dzia³anie 4.3 WZMOCNIENIE KOMPETENCJI KADR SYSTEMU B+R
 Projekty w zakresie kszta³towania umiejêtnoœci pracowników systemu B+R w zakresie zarz¹dzania badaniami

naukowymi i pracami rozwojowymi oraz komercjalizacji wyników (kursy, szkolenia).
 Projekty dotycz¹ce podnoszenia œwiadomoœci pracowników systemu B+R oraz przedsiêbiorców w zakresie

wagi badañ naukowych i prac rozwojowych dla gospodarki.
  Przedsiêwziêcia upowszechniaj¹ce osi¹gniêcia naukowe w procesie kszta³cenia.

Priorytet VIII: Regionalne kadry gospodarki
Dzia³anie 8.2 TRANSFER WIEDZY
 Wsparcie dla wspó³pracy sfery nauki i przedsiêbiorstw:

1. tworzenie i rozwój sieci wsparcia innowacji i transferu technologii pomiêdzy przedsiêbiorstwami a
instytucjami badawczo rozwojowymi, uczelniami i innymi podmiotami na poziomie regionalnym i lokalnym,

2. sta¿e i szkolenia praktyczne dla pracowników przedsiêbiorstw w jednostkach badawczo-naukowych i dla
pracowników jednostek badawczo-naukowych w przedsiêbiorstwach,

3. promocja idei przedsiêbiorczoœci akademickiej,
4. szkolenia i doradztwo dla pracowników uczelni i jednostek naukowych, doktorantów, studentów i

absolwentów zamierzaj¹cych rozpocz¹æ w³asn¹ dzia³alnoœæ gospodarcz¹ typu spin off lub spin out.
 Wsparcie dla m³odych kadr naukowych:

1. stypendia naukowe dla doktorantów kszta³c¹cych siê na kierunkach uznanych za przyczyniaj¹ce siê
w najwiêkszym stopniu do zwiêkszenia konkurencyjnoœci regionu (okreœlonych w Strategii rozwoju
województwa oraz Planie dzia³ania).
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MAMY PLANETARIUM,
OBSERWATORIUM SI( MARZY

Sekcja Astronomiczna Czêstochowskiego Towarzystwa Naukowego wrêczy³a legitymacjê cz³onka honorowego
prezydentowi Czêstochowy Tadeuszowi Wronie (12 listopada 2008 r.). W uzasadnieniu wykazano, ¿e uhonorowany ma
du¿y wk³ad w promowanie astronomii w Czêstochowie i regionie, wielokrotnie okaza³ pomoc cz³onkom Sekcji pomagaj¹c
m. in. w nawi¹zaniu kontaktów z francuskim s³ynnym obserwatorium w Pic du Midi.

– Cieszê siê, ¿e ludzie z zaprzyjaŸnionych ze sob¹ miast nawi¹zuj¹ kontakty (Czêstochowa ma podpisan¹ umowê
o wspó³pracy z francuskim miastem Lourdes). Im bêd¹ bli¿sze, oparte na wspólnych zainteresowaniach i ich pog³êbianiu,
tym nasze kontakty bêd¹ owocniejsze – powiedzia³ dziêkuj¹c za uhonorowanie prezydent Czêstochowy dr in¿. Tadeusz
Wrona.

W trakcie spotkania dr Bogdan Wszo³ek kierownik planetarium Instytutu Fizyki AJD, przedstawi³ sprawozdanie
z wyjazdu do zaprzyjaŸnionego, po³o¿onego w Pirenejach obserwatorium w Pic du Midi. Zapozna³ równie¿ zebranych,
wœród których znaleŸli siê m. in. prorektor ds. rozwoju AJD prof. Jaros³aw Kweclich, dziekan Wydzia³u Matematyczno-
-Przyrodniczego dr hab. prof. AJD Zdzis³aw Stêpieñ oraz wójt gminy Janów Adam Markowski, z potrzeb¹ budowy
obserwatorium w regionie czêstochowskim. Poinformowa³ o swoich pomys³ach na jego lokalizacjê oraz przedstawi³ korzyœci,
jakie mog¹ p³yn¹æ z takiej placówki.

Marek Makowski

PAMI(TAMY
O PRZESZ)O CI

Uroczysta sesja naukowa poœwiêcona „Tradycjom 11
listopada w Czêstochowie” odby³a siê w Sali
Reprezentacyjnej Ratusza Miejskiego na pl. Biegañskiego
w Czêstochowie. Wspó³organizatorem spotkania by³ Instytut
Historii Akademii im. Jana D³ugosza. Po raz kolejny za
spraw¹ zaprezentowanych referatów pracownicy naukowo-
-dydaktyczni zajmuj¹cy siê badaniem przesz³oœci naszego
miasta i regionu udowodnili, ¿e dla czêstochowian patriotyzm
to sprawa honoru i pieczo³owicie przechowywanej
z pokolenia na pokolenie tradycji.  Podczas sesji swoje
referaty zaprezentowali m.in: prof. dr hab. Ryszard Szwed,
ks. prof. dr hab. Jan Zwi¹zek, dr Krzysztof Spruch, dr Robert
Majzner oraz Izabela Szumlas-Majzner.

Sesja umo¿liwi³a ukazanie powy¿szej tematyki pod k¹tem
polskiej tradycji niepodleg³oœciowej w II RP i III RP,
zwyczajów œwiêtowania jej w klasztorze jasnogórskim,
okresie okupacji hitlerowskiej i okresie PRL-u oraz innych.

Spotkanie w Ratuszu odby³o siê 5 listopada 2008 roku.

tekst i fotografie
Marek Makowski

Dr Marceli Antoniewicz otwiera  sesjê w Ratuszu Miejskim
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15-LECIE UNIWERSYTETU
TRZECIEGO WIEKU

W dniu 9 paŸdziernika wyk³ad prof. dr hab. El¿biety Hurnik „Poezja Skamandrytów wobec tradycji” zainaugurowa³
obchody 15–lecia Uniwersytetu Trzeciego Wieku. To z pewnoœci¹ donios³e wydarzenie dla Akademii im. Jana D³ugosza,
gdy¿ zajêcia UTW ciesz¹ siê nies³abn¹cym powodzeniem wœród zainteresowanych. Zreszt¹ œwiadczyæ o tym mo¿e fakt,
¿e podczas inauguracji uroczyœcie wrêczono listy gratulacyjne dla 15-latków – s³uchaczy, którzy wraz z UTW rozpoczêli
15 rok studiów.

Kolejny rok jest istotny równie¿ z innego powodu. Na stanowisku kierownika Uniwersytetu dr Mariê Juszczyk zast¹pi³a
Joanna Górna. Oczywiœcie w dalszym ci¹gu istotnym w kreowaniu UTW jest Samorz¹d S³uchaczy z przewodnicz¹c¹
Ann¹ Gawroñsk¹ –Zych na czele.

S³uchacze UTW maj¹ mo¿liwoœæ uczestnictwa
w cotygodniowych wyk³adach z ró¿nych dziedzin
nauki i zajêciach dodatkowych. W tym roku dla
uczestników przygotowano szereg wyk³adów
wybitnych specjalistów w tym: prof. dra hab.
Egberta Piaseckiego, prof. dra. hab. Mariana
G³owackiego, prof. dra. hab. Piotra Kuœmierczyka,
prof. dra. hab. Janusza Szopy, prof. Joachima Ertelta,
ks. dra Paw³a Sobusia, dra Wies³awa
Paszkowskiego, dra Stanis³awa Lenika, dr Ireny
Jarzyñskiej, dr med. Krystyny Nowak-Malczewskiej
i innych. Ponadto dla s³uchaczy przygotowano kilka
sekcji: plastycznej, literackiej, turystycznej i zdrowia.
Sluchacze UTW mog¹ równie¿ braæ udzia³
w lektoratach jêzyków: angielskiego, w³oskiego,
francuskiego i niemieckiego. Dodatkowo otwarte
s¹ dla nich zajêcia na sali gimnastycznej, basenie
i w pracowni komputerowej. Planowane s¹ tak¿e
wspólne wyjœcia do teatru, filharmonii oraz
wycieczki.

Tak bogata oferta cieszy siê uznaniem ponad
650 s³uchaczy, choæ warto zaznaczyæ, i¿ chêtnych
jest du¿o wiêcej...  Studenci UTW, uczêszczaj¹c na
tego typu zajêcia, chc¹ poszerzaæ swoj¹ wiedzê,
zainteresowania, animowaæ czas wolny, a przy tym
dzieliæ siê w³asn¹ twórczoœci¹ z innymi. Do takiego
dzielenia siê na forum dosz³o ju¿ w tym roku
akademickim. 14 listopada w galerii Biblioteki
G³ównej AJD odby³ siê wernisa¿ malarstwa
s³uchaczy UTW. Wystawa prac potrwa do
5 grudnia.

Gratuluj¹c inicjatorom, kierownictwu,
prowadz¹cym i s³uchaczom jubileuszu ¿yczymy
wszystkiego najlepszego na kolejne lata.

Adrianna Sarnat-Ciastko

Wernisa¿ wystawy malarstwa  studentów UTW. Fot.: M. Makowski

Fot.: M. Makowski
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NADZIEJA UMIERA
OSTATNIA

...gdyby œci¹æ wszystkie drzewa i zrobiæ z nich pióra,
a wszystkie morza i oceany przemieniæ w atrament, i tak
nie da siê spisaæ na papierze i oddaæ tego, czym by³ KL

Auschwitz – t³umaczy³ Kazimierz Piechowski, by³y wiêzieñ
obozu œmierci nr 913 podczas spotkania z pracownikami

i studentami Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie.

– To co dzia³o siê w obozie przekracza wszelkie wyobra¿enie
o sposobach zadawania œmierci i bólu. Niemiecka machina
eksterminacji, uruchomiona ju¿ w latach trzydziestych XX wieku,
doprowadzi³a do wytworzenia strachu, który pad³ nie tylko na
jednostki czy grupy, ale na ca³e narody.

Podczas spotkania w AJD aulê wype³ni³y t³umy studentów – ok.
550–600 osób. Z zapartym tchem s³uchali lekcji o ¿yciu cz³owieka,
który prze¿y³ piek³o. W swej prelekcji ukaza³ dzieñ codzienny obozu:
pobudkê, porann¹ toaletê, posi³ki, jeœli tak mo¿na nazwaæ strawê,
jak¹ karmiono wiêŸniów, warunki w jakich spêdzano czas po pracy i
w jakich nocowano. Opowiada³ o wyniszczaj¹cej pracy tej na potrzeby
niemieckiej gospodarki, jak równie¿ w celu wyniszczenia, upodlenia,
pozbawienia to¿samoœci i godnoœci cz³owieka. Wszechobecny brud,
szczury zagryzaj¹ce ludzi, pch³y, wszy, choroby i ... otaczaj¹ca zewsz¹d œmieræ czyhaj¹ca na s³abych i pozbawionych
nadziei – to z relacji Piechowskiego codziennoœæ. Czêœæ wyk³adu Kazimierz Piechowski poœwiêci³ przybli¿eniu w sposób
„globalny niemieckiej machinie d¹¿¹cej do eksterminacji”, systemowi obozów rozsianych po ca³ej Europie. Miejsc, gdzie
obok pracy na potrzeby przemys³u wykonywano dziesi¹tki i setki bezsensownych prac, które mia³y udowodniæ ni¿szoœæ
ras nad rasami… Treblinka, Sobibór, RogoŸnica, Gêsiówka… znów przy pomocy s³ów wypowiedzianych po latach okaza³y
siê mówiæ i przybli¿aæ zgromadzonym w auli swoje ponure tajemnice… Do tego nale¿y dodaæ twarze tych doskonale

ubranych mê¿czyzn, w czarnych mundurach z dwoma
b³yskawicami w klapach… bezwzglêdnych, pewnych
siebie, czasem do koñca wiernych i przekonanych do
swej idei podzia³u œwiata na lepszych i gorszych…

– Czy wiecie pañstwo, ¿e oœwiêcimskie krematoria
mog³y spaliæ ok. 5 tysiêcy cia³ ludzi zamordowanych
na dobê? Tymczasem Niemcy chcieli budowaæ
nastêpne tego typu urz¹dzenia. Planowali, ¿e nowe
krematoria poch³on¹ ok. 20 tysiêcy osób. Obozy by³y
wiêc sposobem na unicestwienie ca³ych narodów….

Piechowski uciek³ z Auschwitz. Wykorzysta³
znajomoœæ jêzyka niemieckiego, nieuwagê stra¿ników,
dodatkowym atutem sta³ siê œmia³y plan wyjechania
przez bramê fabryki œmierci w esesmañskim mundurze
i to w bia³y dzieñ. Tu¿ za bram¹ czeka³a ograniczona
wolnoœæ zbudowana na realiach okupowanej Polski,

Prof. Henryk Æwiêk z zaproszonym goœciem Kazimierzem
Piechowskim. Fot.: M.Makowski

Wyk³ad zape³ni³ aulê do ostatniego miejsca. Fot.: M. Makowski
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póŸniej po 1945 roku Polski nie dla wszystkich jasnej i prostej. Tej gdzie nie by³o miejsca dla ¿o³nierzy AK…
– Zdumiewa mnie jak m³ode pokolenie zarówno uczniów jak i nauczycieli ma³o wie o realiach II wojny œwiatowej,

o obozach, o ich prawdziwym przeznaczeniu i tym czym siê rz¹dzi³y… – powiedzia³ na koniec spotkania Kazimierz
Piechowski.

Chocia¿ w oczach tego cz³owieka nie widzia³em ³ez, to jednak ³adunek emocjonalny przekazany w opowieœci zrobi³
swoje na studentach i innych s³uchaczach. W milczeniu nagradzali brawami sêdziwego pana. 30 paŸdziernika 2008 roku
nie pozosta³ pust¹, niezapisan¹ kartk¹ w kalendarzu… Jestem pewien, ¿e bêdzie mia³ swój wydŸwiêk, ¿e udowodni, i¿
w cz³owieku obok umierania fizycznego jest jeszcze bli¿ej nieokreœlona œmieræ, która decyduje o jego przeznaczeniu –
œmieræ pierwiastka zwanego nadziej¹…!

Organizatorem spotkania z Kazimierzem Piechowski by³ prof. dr hab. Henryk Æwiêk.
Marek Makowski

Kazimierz Piechowski (ur. 1919) – harcerz w II RP, wiêzieñ obozu Auschwitz-Birkenau, ¿o³nierz AK, Honorowy
Obywatel Miasta Tczewa. Pochodzi z rodu szlacheckiego Piechowskich herbu Leliwa z Piechowic pod Koœcierzyn¹,
szeroko rozga³êzionego na ca³ym Pomorzu, w Polsce, Niemczech, USA i innych krajach. Od najm³odszych lat zwi¹zany
z Tczewem, gdzie przed wojn¹ by³ dzia³aczem Zwi¹zku Harcerstwa Polskiego. Po wybuchu II wojny œwiatowej w 1939
r. wraz z koleg¹ z dru¿yny harcerskiej Alfonsem „Alkiem” Kiprowskim próbowa³ przedostaæ siê na Wêgry, aby stamt¹d
przedostaæ siê do Francji, gdzie tworzone by³o wojsko polskie. Obaj zostali schwytani przez patrol niemiecki w pobli¿u

granicy, aresztowani i torturowani. Z aresztu trafili do
obozu koncentracyjnego Auschwitz-Birkenau.
Piechowski otrzyma³ numer 918. Poniewa¿ Piechowski
dotar³ do obozu w drugim transporcie od czasu jego
utworzenia i by³ œwiadkiem wszystkich zbrodni
dokonywanych przez Niemców, zdawa³ sobie sprawê,
¿e sta³ siê niewygodnym œwiadkiem. By³ m. in.
uczestnikiem apelu, podczas którego pad³y s³owa: „Ja
chcê iœæ na œmieræ za tego wiêŸnia” wypowiedziane
przez cz³owieka „w okularach z drucianymi oprawami”
– o. Maksymiliana Kolbe. Obawiaj¹c siê fizycznej
eksterminacji po dwóch latach zdecydowa³ siê na
ucieczkê z obozu. W tym celu wraz z trzema innymi
wiêŸniami w³ama³ siê do magazynu mundurów, wykrad³
samochód esesmañski i wyjecha³ nim wraz z kolegami
przez obozow¹ bramê. Nie posiada³ ¿adnych
dokumentów, a ucieczkê u³atwi³o mu niezwyk³e
opanowanie i bieg³a znajomoœæ jêzyka niemieckiego
wyniesiona z domu rodzinnego. Jest to jedna
z najbardziej brawurowych i spektakularnych ucieczek
z KL Auschwitz w dziejach tego obozu. Zosta³a

sfilmowana w fabularyzowanym dokumencie nakrêconym przez BBC, w którym wyst¹pi³ tak¿e sam Piechowski. Po
ucieczce wst¹pi³ do Armii Krajowej, w szeregach której walczy³ do koñca wojny. Po powrocie na Pomorze podj¹³ pracê,
ale ktoœ doniós³ UB o jego akowskiej przesz³oœci. Zosta³ skazany na 10 lat wiêzienia, z czego odsiedzia³ 7. Swoje losy
w Auschwitz opisa³ w ksi¹¿ce  „By³em numerem”. Z inspiracji dra Adama Cyry, starszego kustosza
z Pañstwowego Muzeum Auschwitz-Birkenau w Oœwiêcimiu, re¿yser Marek Paw³owski zrealizowa³ o Kazimierzu
Piechowski film dokumentalny, zatytu³owany  „Uciekinier”. Film powsta³ w 2006 r. W styczniu 2006 r. na wniosek senatora
RP Macieja P³a¿yñskiego Rada Miasta Tczewa nada³a mu tytu³ Honorowego Obywatela. P³a¿yñski chcia³ tak¿e, by
Piechowski uhonorowany zosta³ Orderem Or³a Bia³ego, ten jednak nie wyrazi³ takich chêci. Obecnie mieszka w Gdañsku.

Wiadomoœci pochodz¹ z internetowego portalu „Wikipedia”

Kazimierz Piechowski, fot.: M. Makowski
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AUTORYTET PRAWA W AJD

Prof. Christian von Bar to niekwestionowany autorytet, jeden
z najbardziej znanych i cenionych w Europie cywilistów, który
od wiele lat prowadzi badania nad ujednoliceniem prawa
prywatnego w Unii Europejskiej. Nasz Goœæ jest obecnie miêdzy
innymi dyrektorem najwiêkszej grupy naukowo-badawczej
zajmuj¹c¹ siê tworzeniem tzw. Common Frame of Reference
(Wspólnego Systemu Odniesienia) mog¹cego byæ w przysz³oœci
prototypem dla „Europejskiego Kodeksu Cywilnego”. W du¿ej
czêœci prace te prowadzone s¹ na zlecenie Komisji Europejskiej
i pod jej patronatem. W tych nowatorskich badaniach pod
kierunkiem prof. Christiana von Bara udzia³ bierze ok. 250
profesorów ze wszystkich krajów UE.

– Jestem przekonany, ¿e udzia³ w wyk³adzie oraz w spotkaniu
z tak wybitnym profesorem, goszcz¹cym dotychczas jedynie na
najbardziej renomowanych uniwersytetach europejskich, przyniós³ wiele korzyœci dla kadry i studentów naszej Uczelni.
Otwiera drogê nie tylko do pog³êbienia nawi¹zanej przeze mnie wspó³pracy, wymiany studenckiej w ramach programu
Erasmus, ale przede wszystkim stwarza niepowtarzaln¹ okazjê
do realizowana wspólnych projektów badawczych oraz wymiany
kadry. Dla pracowników naukowych otwiera siê w szczególnoœci
mo¿liwoœæ prowadzenia badañ w renomowanym oœrodku
zagranicznym w gronie prawników ze wszystkich krajów UE,
a tak¿e pozyskanie stypendiów na badania w³asne. Jest to
propozycja otwarta i interesuj¹ca dla szerokiego grona osób,
zajmuj¹cych siê nie tylko prawem cywilnym czy te¿ europejskim
– powiedzia³ o wyk³adzie dr Arkadiusz Wudarski, organizator
przedsiêwziêcia..

Spotkanie ze studentami i kadr¹ AJD odby³o siê
14 paŸdziernika 2008 r. Zosta³o poœwiêcone zagadnieniom
zwi¹zanym z Europ¹ na drodze do jednolitego prawa cywilnego.

Marek Makowski

SPOTKANIE PO LATACH...
AZS AJD by³ organizatorem I Zjazdu Klubów Seniora AZS.

– W spotkaniu uczestniczy³o ok. 100 osób - sportowców i cz³onków
AZS – mówi dr Wies³aw Piêta. Przyjechali ludzie, którzy wiele znacz¹
w œrodowisku sportowców. Wœród nich znaleŸli siê byli medaliœci tak
wa¿nych imprez sportowych jak Igrzyska Olimpijskie czy Mistrzostwa
Œwiata i równie¿ tych o mniejszej randze jak Mistrzostwa Polski czy
Uniwersjada. Spotkanie s³u¿y³o wymianie informacji i integracji
œrodowiska. ZnaleŸliœmy czas, by powspominaæ oraz wytyczyliœmy nowe
cele. Zjazd odby³ siê w dn. 25–27 wrzeœnia 2008 roku.

MM

Dr Arkadiusz Wudarski z prof. Christianem von Bar.
Fot.: M. Makowski

Wyk³ ad spotka³  siê ze sporym zainteresowaniem...
Fot.: . M. Makowski

Dr Wies³aw Piêta wita zebranych seniorów AZS.
Fot.: M. Makowski
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Mi%dzynarodowa Konferencja Instytutu Pedagogiki

KULTUROWE UWARUNKOWANIA
WSPÓ)CZESNEJ EDUKACJI

(Z#oty Potok 26–28 wrze$nia 2008)

KONFERENCJE  NAUKOWE, SEMINARIA

W dniach 26–28 wrzeœnia 2008 w Z³otym Potoku
pod Czêstochow¹ odby³a siê miêdzynarodowa
konferencja naukowa „Kulturowe uwarunkowania
wspó³czesnej edukacji”. Zorganizowa³ j¹ Zak³ad Historii
i Teorii Wychowania Instytutu Pedagogiki we
wspó³pracy z Komisj¹ Filozofii i Socjologii Polskiej
Akademii Nauk Oddzia³ w Katowicach.

By³o to ju¿ pi¹te miêdzynarodowe spotkanie w
Czêstochowie naukowców zajmuj¹cych siê edukacj¹
wielokulturow¹. W cyklu dwuletnim na podobne
konferencje do czêstochowskiej uczelni przyby³o ponad
200 naukowców z siedmiu krajów. Plonem
dotychczasowych badañ s¹ cztery publikacje
pokonferencyjne: Edukacja wobec
wielokulturowoœci (pod red. M. Janukowicz,
K. Rêdziñskiego, Czêstochowa 2001/2002), Edukacja
w spo³eczeñstwie wielokulturowym (pod red.
K. Rêdziñskiego, Czêstochowa 2004), Edukacja — to¿samoœæ i ró¿nica (pod red. K. Rêdziñskiego i I. Wagner,
Czêstochowa 2005) oraz Wielokulturowoœæ w przestrzeni edukacyjnej (pod red. K. Rêdziñskiego i I. Wagner,
Czêstochowa 2006/2007). Dziêki nim czêstochowski oœrodek badawczy silnie zaznaczy³ i ugruntowa³ sw¹ pozycjê
w kraju w badaniach nad wielokulturowoœci¹.

Na tegorocznym spotkaniu naukowym kontynuowano tematy poruszane na wczeœniejszych konferencjach. Okazuje
siê, i¿ nadal odpowiadaj¹ one ¿ywotnym problemom oœwiatowym, o czym œwiadczy zainteresowanie licznych uczestników
obrad. Na zaproszenie czêstochowskiej Akademii przyby³o przesz³o 40 naukowców z licz¹cych siê uczelni krajowych oraz
z zagranicy (Ukrainy, S³owacji i Niemiec). Referenci reprezentowali ró¿ne dyscypliny nauk spo³ecznych zainteresowanych
wielokulturowoœci¹ i ró¿norodne orientacje metodologiczne. Owa polifonia w sposobie mówienia o wspó³czesnych relacjach
miêdzy edukacj¹ a kultur¹ sprzyja³a wielostronnemu oœwietleniu zarysowanej problematyki i doprowadzi³a do wielu
interesuj¹cych dyskusji. Uczestnicy sesji dalecy jednak byli od stwierdzenia, i¿ temat zosta³ wyczerpany; referaty i dyskusje
uzmys³owi³y wszystkim bogactwo doœwiadczeñ i z³o¿onoœæ wyzwañ, z którymi przyjdzie siê zmierzyæ szkole i spo³eczeñstwu
w nowym tysi¹cleciu.

Pierwszy dzieñ konferencji (pi¹tek) up³yn¹³ pod znakiem Warsztatów Jurajskich. Jej uczestnicy mieli okazjê zapoznaæ
siê z histori¹ i kultur¹ Jury Krakowsko-Czêstochowskiej oraz podziwiaæ jej niepowtarzalne krajobrazy, korzystaj¹c ze
sprzyjaj¹cej aury. Zwiedzono œredniowieczne zamki obronne w Mirowie i Bobolicach oraz pa³ac Krasiñskich w Z³otym
Potoku.

G³ówna czêœæ konferencji odby³a siê w sobotê. Sesjê otworzy³ prof. Janusz Sztumski (Oddzia³ PAN w Katowicach).
Po przemówieniach powitalnych JM Rektora AJD w Czêstochowie prof. Zygmunta B¹ka obrady plenarne zainaugurowa³
prof. W³adys³aw Markiewicz (PAN) wyst¹pieniem pt. „Znaczenie miêdzynarodowej wymiany doœwiadczeñ edukacyjnych”.
Referent podzieli³ siê ze s³uchaczami swoimi wieloletnimi doœwiadczeniami z prac w Miêdzynarodowej Komisji
–ds. Podrêczników Szkolnych, zwracaj¹c uwagê na z³o¿onoœæ relacji miêdzynarodowych wynikaj¹c¹ z uwarunkowañ
historycznych. Nastêpnie g³os zabra³a prof. Marta Meducka (U. Humanistyczno-Przyrodniczy w Kielcach), wyg³aszaj¹c

Otwarcie konferencji.Od prawej siedz¹: JM Rektor AJD dr hab. in¿. prof.
AJD Zygmunt B¹k , dziekan Wydzia³u Pedagogicznego dr hab. prof. AJD

Andrzej Gofron, dyrektor Instytutu Pedagogiki dr hab. prof. AJD Kazimierz
Rêdzinski, prof. dr hab. Lech Mokrzycki. Fot.: M. £apot
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referat „Inteligenckie paradygmaty edukacyjne przed 1939 r. w œwietle dokumentów osobistych”. Prelegentka nakreœli³a
w nim obraz rodziny inteligenckiej, z tradycyjnym podzia³em ról, wy³aniaj¹cy siê z pamiêtników powsta³ych na prze³omie
XIX i XX wieku. Z kolei prof. Andrzej Meissner (U. Rzeszowski) scharakteryzowa³ poziom tolerancji uczniów i rodziców
w stosunku do innych narodowoœci i wyznañ na terenach uchodz¹cych w dzisiejszej Polsce za najbardziej wielokulturowe
(Podkarpackie). Referaty spotka³y siê z ¿ywym zainteresowaniem s³uchaczy – g³os w dyskusji zabrali m.in. Dziekan
Wydzia³u Pedagogicznego prof. Andrzej Gofron, prof. Zdzis³aw Zagórski (U. Wroc³awski), prof. Robert Janik
(U. w Hamburgu), prof. Lech Mokrzecki (U. w Gdañsku), prof. Danuta Borecka-Biernat (U. Wroc³awski).

W drugiej czêœci obrad plenarnych, której przewodniczy³ prof. Lech Mokrzecki, wys³uchano trzech referatów.
Interesuj¹ce by³o wyst¹pienie prof. Josefa Pšenáka (U. im. J.A. Komeñskiego w Bratys³awie) na temat szkolnictwa
mniejszoœciowego na S³owacji, w którym mówca zreferowa³ uwarunkowania rozwoju szkó³ wêgierskich, niemieckich,
ukraiñskich oraz problemy oœwiatowe ludnoœci cygañskiej. Z kolei prof. D. Borecka-Biernat omówi³a uwarunkowania
osobowoœciowe i rodzinne wp³ywaj¹ce na radzenie sobie m³odzie¿y w sytuacjach trudnych, a prof. Jerzy Potoczny (Wy¿sza
Szko³a Ekonomii i Innowacji w Lublinie) scharakteryzowa³ losy ukraiñskiego ruchu narodowego w Galicji na prze³omie
XIX i XX wieku.

W popo³udniowej czêœci sobotnich obrad uczestnicy podzielili siê na dwie sekcje, historycznooœwiatow¹ i pedagogiczno-
psychologiczn¹. W sekcji pierwszej, której przewodniczy³ prof. A. Meissner, wyst¹pi³ m.in.: dr hab. Andrzej Kozera
(U. Hum.-Przyr. w Kielcach), który mówi³ o idea³ach wychowania Drugiej Rzeczypospolitej. Z kolei prof. W³odzimierz
Stefanowicz (U. Opolski) porówna³ uniwersyteckie nauczanie fizyki w Ukrainie, Polsce, Francji i Kanadzie, a prof. Svitlana
Lupiy (Lwowska Narodowa Akademia Sztuki) przybli¿y³a stosunki kulturalno-oœwiatowe Ukrainy i Polski na prze³omie
XIX i XXw. Ponadto dr Tomasz Maliszewski (U. Gdañski) scharakteryzowa³ uwarunkowania rozwoju oœwiaty pozaszkolnej
mniejszoœci narodowych w Polsce miêdzywojennej..

Z kolei w sekcji drugiej wyg³oszono nastêpuj¹ce referaty: „Eurosieroty. Wybrane aspekty problematyki” (Z. Zagórski,
U. Wroc³awski), „Wychowanie w kulturze instant” (dr Herbert Kopiec, Gliwicka Wy¿sza Szko³a Przedsiêbiorczoœci),
„Edukacja dla zrównowa¿onego rozwoju” (dr Aleksandra Kuzior, Politechnika Œl¹ska), „Pedagogia osoby: relacje dialogowe
a proces wychowania w perspektywie transwersalnej” (dr Stanis³aw Micha³owski, GWSP), „Wielokulturowoœæ
w poradnictwie zawodowym” (dr Gertruda Wieczorek), „Aktywna postawa ucznia a kszta³cenie do doros³oœci” (dr Edyta
Widawska i dr Dorota Gêbuœ), „Wspó³czesne media i podejœcie do praw autorskich- wolna konkurencja czy wolny rynek?”
(dr Zbigniew £êski i dr Zbigniew Wieczorek), „Dalekowschodnie idea³y wychowania” (dr Pawe³ Zieliñski), „Znaczenie
patriotyzmu dla m³odzie¿y gimnazjalnej w œrodowisku wiejskim” (mgr Izabela Zimnoch, Gimnazjum w Galewicach).

Dyskusje w obu sekcjach zdominowa³a teza, i¿ na progu XXI wieku, w obliczu dostrzegalnych skutków globalizacji,
szczególnie zwi¹zanych z ni¹ zagro¿eñ, jednym z najwa¿niejszych zadañ edukacji w Polsce jest budowanie pomostów
pomiêdzy odmiennymi pod wzglêdem œwiatopogl¹dowym, kulturowym, obyczajowym, narodowym, religijnym, a nawet
politycznym, jednostkami i grupami; przywracanie jêzykowi jego pierwotnej roli – narzêdzia porozumienia, komunikowania
siê miêdzyludzkiego. To warunek sine qua non wyzbycia siê ksenofobii, stereotypów i szowinizmu.

Ostatni dzieñ konferencji rozpocz¹³ siê obradami pod przewodnictwem prof. Z. Zagórskiego. Odczyty wyg³osili:
dr Barbara Zagórska (U. Wroc³awski), dr Ma³gorzata Piasecka, dr Mariola Mirowska, dr Izabela Krasiejko, mgr Agata
Siwek, mgr Adrianna Sarnat-Ciastko.

Zarówno organizatorzy, jak i uczestnicy konferencji zgodnie uznali j¹ za udan¹ i inspiruj¹c¹. Zwrócono uwagê na iloœæ
i jakoœæ dyskusji naukowych, które ze wzglêdu na ograniczonoœæ czasu przenosi³y siê w kuluary. Zdo³ano uœciœliæ szereg
zagadnieñ natury merytorycznej, metodologicznej oraz nazewniczej. Wiele kwestii pozostaje wci¹¿ do rozstrzygniêcia i
wymaga dalszych badañ i wyjaœnieñ, choæ zarazem niema³o problemów, zarówno zawartych w referatach, jak i wyg³aszanych
podczas dyskusji, poszerza znacz¹co i porz¹dkuje wiedzê na temat wielokulturowoœci.

Organizatorzy konferencji zapowiadaj¹, ¿e pe³ne wersje referatów oraz g³ówne w¹tki dyskusyjne uka¿¹ siê w tomie
pokonferencyjnym. Bêdzie on z pewnoœci¹ efektownym zwieñczeniem zorganizowanej przez Akademiê pi¹tej
miêdzynarodowej konferencji poœwiêconej sprawom wielokulturowoœci, a tak¿e pozwoli na pe³ny jej ogl¹d i ocenê noœnoœci
dorobku naukowego.

Miros³aw £apot
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KONFERENCJA POLITOLOGÓW

SOJUSZE I SOJUSZNICY POLSKI W XX WIEKU
(Z#oty Potok, 18–19 wrze$nia 2008 r.)

„Sojusze i sojusznicy Polski w XX wieku” to
tematyka konferencji naukowej, która odby³a siê w dniach
18–19 wrzeœnia 2008 roku w Z³otym Potoku w jednej
z najpiêkniej po³o¿onych miejscowoœci na Jurze
Krakowsko-Czêstochowskiej. Organizatorem konferencji
by³ Zak³ad Historii Najnowszej i Wspó³czesnych
Stosunków Miêdzynarodowych Instytutu Nauk
Politycznych Akademii im. Jana D³ugosza
w Czêstochowie.

W konferencji udzia³ wziêli przedstawiciele kilku
polskich oœrodków akademickich: Uniwersytetu
£ódzkiego, Uniwersytetu Gdañskiego, Uniwersytetu
Wroc³awskiego, Akademii Podlaskie oraz Akademii im.
Jana D³ugosza w Czêstochowie. Podczas dwudniowego
spotkania naukowego wyg³oszonych zosta³o 14 referatów.

Otwarcia konferencji oraz przywitania zebranych
goœci i wszystkich uczestników dokona³ Kierownik Zak³adu Historii Najnowszej i Wspó³czesnych Stosunków
Miêdzynarodowych prof. zw. dr hab. Tadeusz Panecki, który by³ g³ównym inicjatorem spotkania.

Konferencja podzielona zosta³a na dwa panele. Gospodarzem panelu I by³ prof. zw. dr hab. Tadeusz Panecki.
W pierwszym dniu obrad zosta³y wyg³oszone nastêpuj¹ce 4 referaty: prof. dr hab. Eugeniusz Ponczek (U£) „Bezpieczeñstwo
jako wartoœæ i niezbywalny wymóg polskiej racji stanu. Ci¹g³oœæ dziejowa – oczekiwania wspó³czesnoœci – wyzwania
przysz³oœci”; prof. dr hab. Henryk Æwiêk (AJD) „Przeciw Polsce. Z dziejów sojuszu niemiecko-sowieckiego”; prof. dr
hab. Andrzej Sepkowski (U£) „Dominator i sojusze. G³ówne za³o¿enia polityki USA”; prof. dr hab. Jerzy Œwieca (AJD)
„Polska jako sojusznik USA w multilateralnym systemie  kooperacyjnego bezpieczeñstwa na prze³omie XX i XXI w.”

Gospodarzem panelu II by³ dyrektor Instytutu Nauk Politycznych AJD prof. dr hab. Jerzy Sielski. W drugim dniu
obrad zosta³o wyg³oszonych 10 referatów: dr Pawe³ Dzieciñski (U£) „Geopolityczne uwarunkowania kwestii bezpieczeñstwa
Polski”; dr hab. Miron K³usak(UG) „Geopolityczne racje polskiej wizji Europy”; mgr Maciej Peter-Wirski (U£)

„Bezpieczeñstwo ekonomiczne Polski w dobie przemian
XX i XXI wieku”; dr Ma³gorzata Wiœniewska i dr Aneta
Niewêg³owska (AP) „Koncepcja bezpieczeñstwa II
Rzeczypospolitej”; dr Jerzy Mizgalski (AJD) „Mniejszoœci
narodowe a bezpieczeñstwo pañstwa”; dr Adam Nogaj
(Warszawa) „Opozycja antyfaszystowska w Niemczech
a gwarancje bezpieczeñstwa udzielone Polsce przez
Wielk¹ Brytaniê 31 marca 1939 r.”; mgr Justyna  Dojnik
(U£) „Pañstwo – bezpieczeñstwo narodowe.
Determinanty zawierania sojuszy miêdzynarodowych”;
mgr Magdalena Rekœæ (U£) „Kwestia kosowska
a bezpieczeñstwo RP”; dr Andrzej Dybczyñski (UW)
„Sojuszniczy dylemat bezpieczeñstwa w polskiej polityce
zagranicznej”; dr Rafa³ Pêksa (AP) „Akcesja Polski do
NATO w perspektywie miêdzynarodowej”.

Obrady  podczas konferencji. Fot.: J. Bochaczek

Fot.: T. Rduch-Michalik
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Konferencja w Instytucie Administracji

WSPÓ)CZESNE PROBLEMY
W ADMINISTRACJI PUBLICZNEJ

(II Ogólnopolska Konferencja Naukowa, Zawada Pilicka, 9–10.X.2008)

W dniach 9–10 paŸdziernika 2008 r. odby³a siê II Ogólnopolska Konferencja zorganizowana przez Instytut
Administracji Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie na temat „Wspó³czesne problemy w administracji publicznej”.
W konferencji udzia³ wziêli przedstawiciele oœrodków akademickich: Uniwersytet Œl¹ski w Katowicach, Katolicki
Uniwersytet Lubelski im. Jana Paw³a II w Lublinie, Wy¿sza Szko³a Humanitas w Sosnowcu, Akademia Podlaska
w Siedlcach, Akademia im. Jana D³ugosza w Czêstochowie. W obradach uczestniczyli praktycy, przedstawiciele niemal
wszystkich zawodów prawniczych.

W imieniu organizatorów otwarcia konferencji dokona³ Dyrektor Instytutu Administracji dr Krzysztof Winiarski
oraz Dziekan Wydzia³u Nauk Spo³ecznych prof. Romuald Derbis.

Inauguracyjny wyk³ad na temat wspó³czesnych koncepcji ustroju metropolii wyg³osi³ prof. Bogdan Dolnicki.
W swoim wyst¹pieniu profesor poruszy³ problemy niezwykle istotne dla regionu Œl¹ska.

Poruszane na konferencji zagadnienia podzielono na cztery panele tematyczne zawieraj¹ce aspekty prawa
ustrojowego, materialnego i procesowego.

W pierwszej czêœci obrad plenarnych swoje referaty wyg³osili: ks. prof. S³awomir Fundowicz na temat
prakseologicznych uwarunkowañ prawa administracyjnego, prof. Pawe³ Chmielnicki omawiaj¹c kwestie uzasadniania
aktów prawnych organów w³adz publicznych oraz prof. Jadwiga Gumiñska-Pawlic i dr Krzysztof Winiarski, których
wyst¹pienia dotyczy³y problemów prawa podatkowego.

Druga czêœæ obrad poœwiêcona zosta³a procedurze administracyjnej. W tej czêœci autorami wyst¹pieñ byli:
dr Aleksander Marekwia, mgr Patrycja So³tysiak oraz mgr Renata Stachowska.

W dalszej czêœci obrad poruszano problematykê prawa administracyjnego europejskiego (dr Grzegorz Krawiec),
prawa miêdzynarodowego (dr Tomasz Srogosz), a tak¿e wybranych zagadnieñ z zakresu prawa pracy, w szczególnoœci
kwestie zwi¹zane z odpowiedzialnoœci¹ pracownicz¹ (dr Boles³aw Æwiertnia i mgr Przemys³aw Koral).

Ostatnia czêœæ konferencji obejmowa³a swym zakresem problematykê szeroko rozumianego prawa materialnego.
W tej czêœci referaty wyg³osili: mgr Ewelina ̄ elasko-Makowska na temat propozycji likwidacji obowi¹zku meldunkowego,
dr Marek Stych omawiaj¹c problematykê oznaczenia us³ugodawcy w umowach o dostarczenie wody oraz dr Anna
Wojtkowiak przedstawiaj¹c formy organizacyjno-prawne prowadzenia dzia³alnoœci gospodarczej przez gminy w sferze
u¿ytecznoœci publicznej.

Podsumowuj¹c konferencjê Dyrektor Instytutu Administracji dr Krzysztof Winiarski podziêkowa³ goœciom za aktywny
udzia³ i dobr¹ atmosferê naukowej debaty oraz wyrazi³ nadziejê na spotkanie podczas kolejnego, trzeciego ju¿ sympozjum
poœwiêconego tematyce problemów w administracji publicznej.

Tematy referatów oraz wyst¹pieñ zostan¹ opublikowane w opracowaniu dokumentuj¹cym konferencjê.

Ewelina ¯elasko-Makowska

Po wyg³oszonych referatach wywi¹za³a siê dyskusja, która wykaza³a ¿ywe zainteresowanie przedstawion¹
problematyk¹. Podczas niej wy³oni³o siê wiele ciekawych opinii i pogl¹dów.

Podsumowania wyg³oszonych referatów i dyskusji dokona³: prof. dr hab. Jerzy Sielski.
 Zakoñczenia konferencji oraz po¿egnania zebranych goœci i wszystkich uczestników dokona³ prof. zw. dr hab. Tadeusz

Panecki, dziêkuj¹c za przybycie i aktywne uczestnictwo.
Organizatorzy konferencji zadbali zarówno o odpowiednie rozplanowanie wyst¹pieñ, jak równie¿ o mi³¹ atmosferê

podczas przerw, dziêki której nawi¹zywano kontakty i wymieniano pogl¹dy.
Magdalena Szwed
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VIII SYMPOZJUM
NAUKOWE W STAROSTWIE

Niepe³nosprawnoœæ jest jednym z powa¿nych zjawisk i problemów
wspó³czesnego œwiata. Znaczenie tych problemów wynika z rozmiarów
i powszechnoœci jej wystêpowania w populacji, a tak¿e z konsekwencji, jakie
wywo³uje w sensie indywidualnym i spo³ecznym. Powszechnoœæ zjawiska
stawia przed spo³ecznoœci¹ miêdzynarodow¹ i poszczególnymi pañstwami
obowi¹zek podejmowania dzia³añ zapobiegaj¹cych jego powstaniu przez rz¹d,
instytucje i spo³ecznoœci lokalne.

Dane Narodowego Spisu Powszechnego z 2002 roku wykaza³y w kraju 5456,7 tys. osób niepe³nosprawnych, co
stanowi 14,3% ogó³u ludnoœci kraju. W tej liczbie 3233,1 tys. stanowi¹ mieszkañcy miast, 2243,6 tys. mieszkañcy wsi.
W stosunku do danych z 1988 roku stanowi to wzrost o 46,1%. Przyrost osób niepe³nosprawnych dotyczy³ prawie w tym
samym stopniu mê¿czyzn (47,9%), jak i kobiet (44,5%). Niepokoj¹cy jest przyrost osób wed³ug stopnia niepe³nosprawnoœci
w ujêciu prawnym. Praktycznie przyrost osób niepe³nosprawnych o znacznym stopniu niepe³nosprawnoœci uleg³ podwojeniu
z 536,1 tys. do 1064,8 tys. (198,6%). W pozosta³ych grupach, tj. wœród niepe³nosprawnych o stopniu umiarkowanym,
lekkim przyrost jest znikomy. Wzros³a tak¿e liczba osób nieposiadaj¹cych orzeczeñ prawnych, odczuwaj¹cych ograniczenia
sprawnoœci. Liczba tych osób wzros³a w latach 1998–2002 z 477,1 tys. do 1006,6 tys., a zatem ponad dwukrotnie (211,0%).

Orzeczenie o niepe³nosprawnoœci jest czêsto wyrokiem dla osoby, która je otrzymuje. Zamiast wskazywaæ na mo¿liwoœci
rozwoju, utwierdza w przekonaniu o innoœci oraz w³asnej s³aboœci. Polityka spo³eczna zamiast otwieraæ drzwi do mniej
bolesnej przysz³oœci, zamyka je, tworz¹c spo³eczeñstwo lepszych i gorszych. Pañstwo nie jest w stanie sprostaæ wyzwaniom,
przed jakim staje spo³ecznoœæ sk³adaj¹ca siê z osób z niepe³nosprawnoœci¹.

Istotnym problemem staj¹ siê na ogó³ z³e warunki ekonomiczne rodzin z osobami niepe³nosprawnymi, a tak¿e samych
osób niepe³nosprawnych praktycznie w wiêkszoœci pozbawionych mo¿liwoœci zatrudnienia. Badania GUS wskazuj¹ przy
tym jednoznacznie na ni¿szy poziom wykszta³cenia osób niepe³nosprawnych w stosunku do ogó³u ludnoœci, co automatycznie
stawia ich w znacznie gorszej sytuacji na rynku pracy. Przyczyna tkwi w zapewnieniu w³aœciwych warunków ,,edukacji
przez ca³e ¿ycie”. Pocz¹wszy od niedostatecznie przygotowanych nauczycieli, niskich nak³adów na edukacjê, nie zawsze
w³aœciwych postaw spo³ecznych, niekiedy i rodzinnych, istniej¹cych barier urbanistyczno-architektonicznych i innych.
Bardzo cenne staj¹ siê inicjatywy, które próbuj¹ zmieniæ ten stan rzeczy, nie poprzestaj¹c tylko na krytyce rzeczywistoœci,
ale proponuj¹c rozwi¹zania, mog¹ce poprawiæ sytuacjê osób z niepe³nosprawnoœci¹.

Tegoroczne Sympozjum Naukowe zorganizowane 6 listopada przez Zak³ad Pracy Socjalnej Akademii im. Jana D³ugosza
w Czêstochowie we wspó³pracy z Starostwem Powiatowym i Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie odby³o siê pod
has³em ,,System pomocy spo³ecznej wobec osób niepe³nosprawnych”. W obradach wziêli udzia³ nie tylko teoretycy
i praktycy, ale równie¿ studenci, którzy w bliskiej przysz³oœci bêd¹ s³u¿yæ swoj¹ pomoc¹ osobom niepe³nosprawnym.

Wœród zaproszonych goœci, którzy nie tylko zaszczycili swoj¹ obecnoœci¹, ale równie¿ podzielili siê ze s³uchaczami
swoimi spostrze¿eniami w tej kwestii byli: starosta powiatu czêstochowskiego Andrzej Kwapisz, dyrektor Regionalnego
Oœrodka Polityki Spo³ecznej Województwa Œl¹skiego Halina Misiewicz, wiceprzewodnicz¹cy Rady Pomocy Spo³ecznej
przy ministrze pracy i polityki spo³ecznej Ryszard Majer, zastêpca dyrektora Instytutu Pedagogiki, kierownik Zak³adu
Pracy Socjalnej AJD w Czêstochowie dr Mariola Mirowska a zarazem g³ówna organizatorka corocznego sympozjum,
Katarzyna Buchajczuk dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie, przewodnicz¹ca Powiatowej Spo³ecznej Rady
Osób Niepe³nosprawnych Aldona Ca³usiñska, zastêpca dyrektora Oddzia³u Œl¹skiego PFRON Gabriela Magdziosz, dyrektor
Miejskiego Oœrodka Pomocy Spo³ecznej El¿bieta Ró¿ycka, pe³nomocnik ds. Osób Niepe³nosprawnych Wydzia³u Zdrowia
i Spraw Spo³ecznych UM Jolanta Sulema. W obradach wziêli równie¿ udzia³ dyrektorzy i przedstawiciele jednostek
organizacyjnych miasta, powiatu, stowarzyszeñ skupiaj¹cych osoby niepe³nosprawne. Nad porz¹dkiem obrad plenarnych
czuwali: kierownik Zak³adu Pedagogiki Spo³ecznej i Terapii Pedagogicznej AJD  prof. dr hab. Jaros³aw Jagie³a
i wiceprzewodnicz¹cy Rady Pomocy Spo³ecznej przy Ministrze Pracy i Polityki Spo³ecznej Ryszard Majer.

Izabela Wrona

Fot.: arch. Za³adu Pracy Socjalnej
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SEMINARIA WYDZIA)U
MATEMATYCZNO-PRZYRODNICZEGO

W paŸdzierniku 2008 r. zorganizowano dwa seminaria. By³y to 22. i 23. seminaria od powstania w 2005 r.,
a jednoczeœnie 1 i 2. nowych w³adz dziekañskich i nowego roku akademickiego 2008–2009.

Seminarium XVII (I)- Termodynamika Wszechœwiata
odby³o siê 15 paŸdziernika 2008 r. Termodynamika
Wszechœwiata, wyk³adowca prof. dr hab. Krzysztof Meissner,
Instytut Fizyki Teoretycznej, Uniwersytet Warszawski. Streszczenie
wyk³adu: Wszechœwiat stanowi niezwykle skomplikowany
i dynamiczny uk³ad, w dodatku rozszerzaj¹cy siê, co na ogó³
uniemo¿liwia opis termodynamiczny. Na wyk³adzie prof. Meissner
omówi³ przyczyny, dla których mimo braku równowagi opis
termodynamiczny jest stosowany i bardzo u¿yteczny oraz jakie s¹
dla Wszechœwiata znaczenia pojêæ takich jak jego temperatura
czy entropia. Profesor omówi³ obecny sk³ad Wszechœwiata, materiê
œwiec¹c¹, ciemn¹ materiê i ciemn¹ energiê i pytania z tym zwi¹zane
oraz jak zmiany tego sk³adu w przesz³oœci wp³ynê³y na obecny
stan i obserwacje, przede wszystkim promieniowania t³a.
Wyk³adowca poda³ przyk³ad zastosowania termodynamiki do opisu
czarnych dziur, czyli promieniowania Hawkinga i entropii czarnych
dziur. Na zakoñczenie wyk³adu zosta³a omówiona zaproponowana
niedawno zasada holograficzna i podana odpowiedŸ na pytanie czy entropia Wszechœwiata jest du¿a czy ma³a. Bezpoœrednio
po wyk³adzie powiedzia³em, ¿e w styczniu (2008 roku) by³em na wyk³adzie profesora Meissnera Aksjony – ciemna materia?
w Instytucie Fizyki Polskiej Akademii Nauk w Warszawie w ramach konwersatorium organizowanego przez profesora
Roberta R. Ga³¹zkê, profesora Jacka Kossuta i profesora Henryka Szymczaka. W przypadku profesora Meissnera
organizatorem by³ profesor Robert R. Ga³¹zka. I poprosi³em profesora Meissnera o omówienie zagadnienia aksjonów.
Profesor powiedzia³, ¿e nazwa aksjon zosta³a zaproponowana przez profesora Wilczka – laureata Nagrody Nobla
i pochodzi od nazwy amerykañskiego proszku do czyszczenia. U¿yta zosta³a do nazwania hipotetycznej cz¹stki subatomowej
zaliczanej do ciemnej materii. Ma byæ pozosta³oœci¹ po Wielkim Wybuchu. Aksjony zosta³y zaproponowane w celu uzupe³nienia
teorii silnych oddzia³ywañ. Teoria ta bez aksjonów nie sprawdza³aby siê. Ma to zwi¹zek z ³amaniem symetrii CP – przewagi
materii nad antymateri¹. Istnienie aksjonów t³umaczy³oby te¿ brak momentu dipolowego neutronu. Wed³ug teorii aksjony
nie maj¹ ³adunku elektrycznego (s¹ elektrycznie obojêtne) i spinu, czyli s¹ cz¹stkami bezspinowymi. Teoria przewiduje, ¿e
masa aksjonów mieœci³aby siê w przedziale 10-3 – 10-2 eV/c2. Profesor Meissner omówi³ zagadnienie aksjonów, przed³u¿aj¹c
wyk³ad o oko³o 10 minut. Nastêpnie rozpoczê³a siê dyskusja trwaj¹ca 45 minut. Wœród dyskutantów byli: dr hab. Arkadiusz
Mandowski prof. AJD – dyrektor Instytutu Fizyki, dr hab. Zdzis³aw Stêpieñ prof. AJD, dziekan Wydzia³u Matematyczno-
Przyrodniczego, rektor AJD dr hab. Zygmunt B¹k prof. AJD. Ca³e seminarium trwa³o od godziny 1200 do 1355.

Seminarium XXIII (II) – Co nowego w szkolnictwie wy¿szym? Implikacje procesu boloñskiego

dla polskich uczelni odby³o siê 16 paŸdziernika 2008 r. , wyk³adowca dr hab. Marek Frankowicz, Zak³ad Chemii
Teoretycznej, Wydzia³ Chemii, Uniwersytet Jagielloñski. Streszczenie wyk³adu: Na pocz¹tek wyk³adowca krótko omówi³
procesy zachodz¹ce w europejskim i polskim szkolnictwie wy¿szym. Nastêpnie przedstawi³ implikacje tych procesów dla
polskich œrodowisk akademickich (poziom uczelni oraz wydzia³u/instytutu). Z kolei omówi³ praktyczne aspekty przemian
takie jak: budowa nowych programów studiów, nowa rola ECTS, tworzenie systemów zapewniania jakoœci kszta³cenia,
koniecznoœæ zmian organizacyjnych, internacjonalizacja uczelni, standardy miêdzynarodowe. Przyk³ady z nauk œcis³ych

Prof. dr hab. Krzysztof Meissner, fot.: W. Gruhn
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(fizyka, chemia). Wyk³adowca przed³u¿y³ wyk³ad, który trwa³ od
godziny 12 do 1335. Na zakoñczenie dr hab. Marek Frankowicz
wyœwietli³ tzw. becik, zwieraj¹cy podstawowe dokumenty
potrzebne w³adzom dziekañskim i dyrektorom instytutów Wydzia³u
Matematyczno-Przyrodniczego. „Becik” pozosta³ na komputerze
uczelnianym jako podarunek od dra hab. Marka Frankowicza.
Osoby zainteresowane mog¹ skopiowaæ „becik”. Dyskusja, ze
wzglêdu na ma³o czasu, jaki pozosta³, trwa³a oko³o 20 minut.

Przed wyk³adem dr hab. Marek Frankowicz by³ u rektora AJD
profesora Zygmunta B¹ka. Obaj znaj¹ siê dobrze z konferencji
dla dziekanów wydzia³ów chemicznych uczelni  wy¿szych jakie
organizuje dr hab. Marek Frankowicz od roku 1995. Profesora
Zygmunt B¹k by³ dziekanem Wydzia³u Matematyczno-
Przyrodniczego AJD przez dwie kadencje i by³ na tych
konferencjach. Autor tego sprawozdania s³ucha³ z podziwem 35–

minutowej, rzeczowej dyskusji na temat problemów studiów na Wydziale Matematyczno-Przyrodniczym. Tak¿e rektor
poprzedniej kadencji profesor Janusz Berdowski zna dobrze dr hab. Marka Frankowicza. Dr hab. Marek Frankowicz jest
chemikiem, przy czym ukoñczy³ studia z chemii i fizyki (dwa kierunki) i bardzo dobrze zna problemy zarówno fizyków, jak
chemików.

Wszystkie omówione seminaria Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego by³y jednoczeœnie seminariami
Czêstochowskiego Oddzia³u Polskiego Towarzystwa Fizycznego.

Obu wyk³adowcom dziêkujê za przyjazd i wyg³oszenie bardzo ciekawych, starannie przygotowanych wyk³adów.

Wojciech Gruhn

KOLEJNA WIZYTA ROBOCZA
W PLANETARIUM

W dniu 7 paŸdziernika 2008 do planetarium Instytutu Fizyki AJD przyjechali z kolejn¹ krótk¹ wizyt¹ robocz¹
przedstawiciele firmy E&S Computer Corporation w Salt
Lake City. Tym razem byli to panowie: Scott Niskach z USA
– kierownik handlowy E&S oraz Robin Sip z Holandii –
reprezentuj¹cy E&S w Europie i specjalista od tworzenia
pokazów planetaryjnych w re¿imie 3D. Dosz³o do wspólnego
spotkania goœci i za³ogi planetarium z dyrekcj¹ Instytutu.
Spotkanie zaowocowa³o odwa¿niejszymi planami co do
rozwoju dalszej dzia³alnoœci planetarium. Miêdzy innymi
zamierzamy skorzystaæ z podpowiedzi Robina Sipa
i w przysz³ym roku zorganizowaæ w Czêstochowie europejski
festiwal krótkich grafik komputerowych do realizacji na
ekranie sferycznym.

Bogdan Wszo³ek
Spotkanie w gabinecie dyrektora. Od lewej: Tomasz Kisiel –

pracownik planetarium, Robin Sip i Scott Niskach – przedstawiciele
E&S, Arkadiusz Mandowski – dyrektor Instytutu Fizyki i Bogdan

Wszo³ek – organizator planetarium. Fot.: M.Po³cik

Dr hab. Marek Frankowicz, fot.: W. Gruhn
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ROSN CY APETYT NA TELESKOP
Z WATYKANU

Istnieje mo¿liwoœæ pozyskania, w charakterze daru od
samego Papie¿a, du¿ego teleskopu optycznego. Jest to
teleskop zbudowany w systemie optycznym Schmidta.
Œrednica jego obiektywu wynosi 98 cm. W grupie teleskopów
tego rodzaju watykañski kolos zajmuje siódme miejsce
w œwiecie pod wzglêdem wielkoœci.

Teleskop, jako nowy, zainstalowano w Castel Gandolfo
w roku 1957. W roku 1985, po d³ugim okresie œwietnoœci,
zwieñczonym unikalnymi w skali œwiata wynikami obserwacji,
teleskop przeszed³ w stan spoczynku. Decyzja o wycofaniu
teleskopu z ¿ycia Obserwatorium Watykañskiego by³a
uzasadniona zbyt du¿ym rozjaœnieniem nieba nad Castel
Gandolfo przez œwiat³a uliczne oraz postêpem
technologicznym w zakresie fotografii. Racja bytu dla
teleskopu domaga siê przeniesienia go w miejsce z ciemnym
niebem oraz wyposa¿enia w nowoczesny detektor cyfrowy.
Pomys³ przeniesienia i unowoczeœnienia teleskopu przez sam Dwór Papieski przegra³ z ide¹ budowy od podstaw du¿ego
teleskopu dla Obserwatorium Watykañskiego i posadowienia go w Ameryce. Dzisiaj astronomowie watykañscy obserwuj¹
w Ameryce, a teleskop Schmidta w Castel Gandolfo stoi od³ogiem w 8-metrowej kopule i czeka na odwa¿nego nabywcê.

Obecnie najwiêkszy optyczny teleskop w Polsce nale¿y do UMK
w Toruniu i funkcjonuje w zamiejskim obserwatorium w Piwnicach. Jest to
równie¿ teleskop Schmidta, tyle ¿e o znacznie mniejszej œrednicy obiektywu
– 90 cm.

Sprowadzenie watykañskiego teleskopu do Polski by³oby wielkim
wydarzeniem astronomicznym w skali kraju. Nie chodzi³oby tu o bicie rekordu,
co do rozmiarów instrumentu, ale przede wszystkim co do jego przydatnoœci
obserwacyjnej. Przeprowadzce instrumentu musia³oby towarzyszyæ jego
unowoczeœnienie do wspó³czesnych standardów technologicznych. Oznacza
to, ¿e odnowiony teleskop by³by zdalnie osi¹galny, na podobieñstwo teleskopów
orbitalnych, oraz by³by wyposa¿ony w super czu³y detektor cyfrowy,
pozwalaj¹cy na fotografowanie du¿ych po³aci nieba podczas pojedynczej
ekspozycji. S³owem, teleskop by³by najcenniejszym w Polsce astronomicznym
instrumentem badawczym o znaczeniu ogólnoœwiatowym.

Dwór papieski odda teleskop takiej instytucji, która zabezpieczy
wykorzystanie teleskopu zgodnie z jego przeznaczeniem. Obdarowany musi
we w³asnym zakresie rozmontowaæ teleskop, przetransportowaæ
i zainstalowaæ go w odnowionej postaci w nowym miejscu. W rozs¹dnym
czasie teleskop powinien zacz¹æ dawaæ wyniki naukowe. Potencjalny dar
papieski jest niesamowicie kusz¹cy, ale i wymagaj¹cy. Domaga siê od
obdarowanego, aby przerós³ wszystkich i w nied³ugim czasie sta³ siê
wiod¹cym oœrodkiem astronomii w Polsce. Domaga siê nie tylko odpowiedniej
wiedzy i œrodków finansowych, ale przede wszystkim odwagi, odwagi bycia
najlepszym!

Bogdan Wszo³ek
Monta¿ wid³owy utrzymuj¹cy tubus teleskopu

Schmidta w Obserwatorium Watykañskim w Castel
Gandolfo. Fot.: S. Maffeo

Tubus watykañskiego teleskopu Schmidta widoczny od ty³u.
Fot.: S. Maffeo
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MARYJNO-ASTRONOMICZNYM
SZLAKIEM

Z CZ!STOCHOWY DO LOURDES

W dniach 27 wrzeœnia–7 paŸdziernika 2008 roku przewodniczy³em siedmioosobowej wycieczce astronomiczno-
turystyczno-pielgrzymkowej do Lourdes. Pojechaliœmy na zaproszenie prezydenta miasta Lourdes celem zawi¹zania
wspó³pracy astronomicznej pomiêdzy bratnimi miastami. Wyjazd by³ zaaran¿owany przez prezydenta Czêstochowy – dra
Tadeusza Wronê oraz przez organizacjê Etoile Bleue kierowan¹ przez Pani¹ Marie-Therese Chaubon. Do Lourdes
przybyliœmy w jubileusz 150-lecia objawieñ Matki Bo¿ej. Dwa tygodnie przed nami by³ tam z wizyt¹ papie¿ Benedykt
XVI. Ca³e miasto zdawa³o siê ¿yæ jubileuszem. Niezliczone rzesze pielgrzymów ca³odobowo oblega³y sanktuarium.

U prezydenta Lourdes

Dla naszej grupy w centrum najwy¿szej uwagi by³a misja astronomiczna. Spotkaliœmy siê w Ratuszu Miejskim
z prezydentem  i innymi przedstawicielami w³adz, a tak¿e z zaproszonymi przedstawicielami Etoile Bleue i œwiata
astronomicznego. Wyg³osi³em tam stosown¹ mowê przed przyst¹pieniem do
pierwszych rozmów na temat wspó³pracy astronomicznej.

„W Czêstochowie przed budynkiem starego obserwatorium
astronomicznego, w pobli¿u sanktuarium maryjnego na Jasnej Górze, jest zegar
s³oneczny, na którym widnieje napis:

Quam Virgo Dilexit
Hic Urbem Ad Astra
Appellat Et Gentem

Buona Ventura
S¹ to s³owa wypowiedziane przez ksiêdza Bonawenturê Metlera,

wspania³ego pioniera  astronomii w Czêstochowie sprzed 100 lat,
zaprzyjaŸnionego ze s³ynnym francuskim astronomem – Camille Flamarionem.
Ten¿e ksi¹dz Metler, œmiertelnie chory na grypê hiszpankê w 1920 roku, przyby³
tu do Lourdes i dozna³ cudownego uzdrowienia. Po powrocie do Czêstochowy
kontynuowa³ wielkie dzie³o popularyzacji astronomii a¿ do tragicznej œmierci
z r¹k hitlerowców w 1939 roku. W wolnym t³umaczeniu s³owa wyryte na zegarze
znacz¹:

Tak Panna umi³owa³a to miasto,
¿e a¿ ku gwiazdom je przyzywa,

ku lepszej przeznaczaj¹c przysz³oœci
Przyjechaliœmy do Lourdes zobaczyæ, jak ta sama Panna, Matka

Chrystusowa, umi³owa³a wasze miasto i jak tutaj prowadza swoje dzieci po
niebiañskich szlakach. Przywitaliœmy Maryjê i z Jej opiek¹ udamy siê na górski szczyt Pic du Midi, bli¿ej gwiazd.

W ca³ej tej wspania³ej przygodzie towarzyszy nam inna Maria, Maria Teresa Chaubon! Dla niej oraz dla pana prezydenta
monsieur Jean Pierre Artiganave chcemy z³o¿yæ najserdeczniejsze podziêkowanie za zaproszenie do Lourdes oraz
finansowanie i wspania³¹ organizacjê naszego pobytu tutaj. W przysz³ym roku, a bêdzie to Miêdzynarodowy Rok Astronomii,
pragniemy ugoœciæ w Czêstochowie grupê astronomiczn¹ z Lourdes. Mamy nadziejê, ¿e wspó³praca po linii astronomicznej
miêdzy naszymi bliŸniaczymi miastami u³o¿y siê wspaniale i przysporzy wiele dobrego obu stronom.

Na pami¹tkê naszego spotkania pragniemy wrêczyæ Panu Prezydentowi oraz Pani Przewodnicz¹cej B³êkitnej Gwiazdy
drobne upominki: zdjêcie Wenus na tle tarczy S³oñca, wykonane przez naszych mi³oœników astronomii w dniu 8 czerwca
2004 roku w Czêstochowie oraz Czêstochowski Kalendarz Astronomiczny 2008.”

Na rogatkach Lourdes. Od lewej: Ryszard
Staniewski, Karina B¹czek, Waldemar

Zwierzchlejski i Bogdan Wszo³ek,
fot.: M. Nowak
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W „Orlim GnieŸdzie”

Odbyliœmy ca³odzienn¹ wycieczkê do
Obserwatorium Astronomicznego na szczycie Pic
du Midi. Du¿a wysokoœæ (2870 m n.p.m.) na
szczêœcie nie zaszkodzi³a nikomu z naszej grupy
i mogliœmy, w niez³ej kondycji, szczegó³owo
zwiedziæ obserwatorium. Oprócz zwiedzania by³
przewidziany czas na mój referat, otwieraj¹cy
dyskusjê astronomów na temat mo¿liwych
obszarów wspó³pracy astronomicznej pomiêdzy
Lourdes i Czêstochow¹. Powiedzia³em tam na
wstêpie: „Przybywamy z Czêstochowy, z miasta,
w którym 100 lat temu ¿y³ bardzo aktywny
mi³oœnik astronomii, ksi¹dz Bonawentura Metler.
PrzyjaŸni³ siê on z s³ynnym francuskim
astronomem – Kamilem Flammarionem i w 1914
roku zorganizowa³ w Czêstochowie
obserwatorium astronomiczne. W 1920 roku
Metler by³ œmiertelnie chory na grypê hiszpankê
i przyby³ do Lourdes, gdzie dozna³ cudownego uzdrowienia. Jest bardzo prawdopodobne, ¿e odwiedzi³ wtedy równie¿
obserwatorium na Pic du Midi. Wiadomo, ¿e po powrocie do Polski marzy³ o budowie wielkiego obserwatorium
astronomicznego w pobli¿u Czêstochowy.”

W czêœci zasadniczej wyk³adu przybli¿y³em s³uchaczom, jak wygl¹da ¿ycie astronomiczne w Czêstochowie i jak¹ rolê
odgrywa w tym ¿yciu AJD. Wspomnia³em o dzia³alnoœci Sekcji Astronomicznej i o pierwszym w Polsce supernowoczesnym
planetarium cyfrowym. Wymieni³em wiêksze sukcesy i przedstawi³em listê spraw, które nale¿y rozwi¹zaæ w trosce
o rozwój astronomii czêstochowskiej. Na koniec powiedzia³em: „Jak ³atwo zauwa¿yæ, przedstawione idee nie s¹ ³atwe do

zrealizowania w pojedynkê. Potrzebujê pomocy
kompetentnych osób i m.in. z tego powodu przybywam
tutaj, do Lourdes, aby siê modliæ, a do obserwatorium
na Pic du Midi, aby spotkaæ przyjazne dusze. Poœród
mo¿liwych obszarów wspó³pracy pomiêdzy waszym
Obserwatorium a nasz¹ Akademi¹ w Czêstochowie
widzê:

1. Opracowanie w³asnych pokazów cyfrowych do
przedstawiania w nowoczesnych planetariach z
systemami DIGISTAR 3 i DIGISTAR 4. Jest to
ambitne zadanie interdyscyplinarne i potrzebuje ludzi
nie tylko obytych z astronomi¹, ale równie¿ osoby o
zdolnoœciach artystycznych i o umiejêtnoœciach
informatycznych.

2. Wymiana studentów i wspólne badania naukowe
z wybranych zagadnieñ astrofizycznych. Chcielibyœmy
wejœæ we wspó³pracê w zakresie analizy danych
obserwacyjnych. Nasi studenci (w³¹czaj¹c magistrów

fizyki i astronomii) bardzo chcieliby podj¹æ problematykê astrofizyczn¹ w ramach swego dalszego doskonalenia. S¹
zainteresowani prowadzeniem obserwacji w waszym obserwatorium. Szczególnie interesuj¹ce dla nas by³oby podjêcie
wspólnych badañ w zakresie miêdzygwiazdowych pasm rozmytych.

3. Wasz honorowy i specjalistyczny patronat nad planowan¹ budow¹ nowoczesnego obserwatorium astronomicznego
w pobli¿u Czêstochowy. Jako ¿e wasze obserwatorium specjalizuje siê w ³¹czeniu funkcji: naukowych, dydaktycznych
i turystycznych – oczekujemy wiele siê od was nauczyæ. Nadto, nasze obserwatorium mo¿na zaplanowaæ tak, ¿e po

 Widok Obserwatorium na Pic du Midi z kolejki linowej,
  fot.: M.Nowak

Na spotkaniu z mi³oœników astronomii w Lourdes, fot.: M. Nowak
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zbudowaniu mo¿e byæ w stosunku do waszego kompatybilne, jeœli chodzi o wybrane zagadnienia astrofizyczne. To
z trudem da³oby siê osi¹gn¹æ bez wczeœniejszych wskazówek z waszej strony. Jest wiele rzeczy do przedyskutowania
z ekspertami, zanim zapadn¹ ostateczne plany budowy obserwatorium.

4. Opracowanie mo¿liwie najtañszego sposobu realizacji prostego automatycznego teleskopu s³onecznego adresowanego
do szerokiej publicznoœci, tak by takie teleskopy móc
³atwo instalowaæ w ró¿nych miastach i w miejscach o
du¿ej iloœci osób.

5. Wieloraka pomoc z waszej strony adresowana
do naszej Sekcji Astronomicznej. Swego rodzaju
patronat nad ni¹.

Czêstochowa i Lourdes s¹ siostrzanymi miastami
od wielu lat i wieloraka wspó³praca kwitnie miêdzy
nimi. By³oby wspaniale poszerzyæ przyjaŸñ miêdzy
naszymi miastami na obszar astronomii na progu roku
2009 – og³oszonego Miêdzynarodowym Rokiem
Astronomii.

Sto lat od czasów Camille Flamariona
i Bonawentury Metlera mo¿emy wspólnie rozwin¹æ
ich wspania³e idee szerzenia wiedzy astronomicznej.

W d³ugiej dyskusji po wyk³adzie wprowadzaj¹cym
zosta³y zaoferowane przez stronê francusk¹ szerokie
ramy wspó³pracy, zarówno w zakresie astronomii
profesjonalnej jak i amatorskiej.”

U mi³oœników astronomii w Lourdes

W samym Lourdes spotkaliœmy siê z mi³oœnikami astronomii zrzeszonymi
w Astro Club Lourdais. W swojej siedzibie, mieszcz¹cej siê w szkole, maj¹
zgromadzony ogromny arsena³ ró¿norakiego sprzêtu obserwacyjnego, poczynaj¹c
od walizkowego planetarium, a na du¿ym pó³profesjonalnym teleskopie koñcz¹c.
W serdecznych dyskusjach ci¹gn¹cych siê do póŸnej nocy otwarliœmy siê
wzajemnie na dowolnie szeroko pojêt¹ wspó³pracê w zakresie astronomii
amatorskiej.

Super odlotowo w Tuluzie

Odbyliœmy te¿ ca³odzienn¹ wycieczkê do g³oœnego miasteczka kosmicznego
(Citee de l’Espace) w Tuluzie. W planetarium cyfrowym ogl¹daliœmy seans
„Gwiazdy Faraonów”. W kinie IMAX zobaczyliœmy film „Miêdzynarodowa
Stacja Kosmiczna”. Obejrzeliœmy wiele eksponatów kosmicznych i mogliœmy
wejœæ do prawdziwej kapsu³y za³ogowej statku kosmicznego SOJUZ.
Z satysfakcj¹ odnotowaliœmy, ¿e miasteczko szczyci siê swoim wspania³ym
planetarium cyfrowym, które, choæ jest zupe³nie podobne do naszego w Instytucie
Fizyki AJD, daje gorszy obraz nieba.

W 10 dni przejechaliœmy w sumie 5800 km, przekroczyliœmy po³udnik 0
i równole¿nik 45 stopni, k¹paliœmy siê w Morzu Œródziemnym i w Atlantyku.
Oprócz licznych atrakcji w Pirenejach zwiedziliœmy po drodze katedrê w Lionie,
100-metrowy radioteleskop w Effelsbergu ko³o Bonn oraz Instytut Maxa Plancka
w Katlenburg-Lindau ko³o Getyngi, specjalizuj¹cy siê w badaniach cia³ Uk³adu
S³onecznego.

Bogdan Wszo³ek

Magdalena i Bogdan Wszo³kowie w kabinie prawdziwego statku
kosmicznego SOJUZ.  Fot.:K.B¹czek

W miasteczku kosmicznym w Tuluzie:
Magdalena Wszo³ek i Marek Nowak gotowi

do odlotu ... Fot.: K. B¹czek
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CZ!STOCHOWSKI KALENDARZ
ASTRONOMICZNY 2009

Pi¹ta z kolei edycja Czêstochowskiego Kalendarza Astronomicznego, wydawana w cyklu rocznym w Instytucie Fizyki
AJD, ma szanse trafiæ pod choinkê. Kalendarz na rok 2009 jest dostêpny nie tylko w wersji drukowanej, ale równie¿
w wersji elektronicznej na stronie: www.sactn.ajd.czest.pl. Tradycyjnie, kalendarz sk³ada siê z trzech czêœci. Czêœæ pierwsza
zawiera wiele cennych informacji zebranych w tabele. Znajdujemy tam m.in. dok³adne czasy wschodu i zachodu S³oñca
w Czêstochowie, szczegó³owe dane dotycz¹ce Ksiê¿yca i planet oraz informacje o wa¿niejszych zdarzeniach
astronomicznych. W czêœci drugiej, dydaktyczno-informacyjnej, mamy kolejn¹ porcjê ³atwo przyswajalnej wiedzy
astronomicznej, objaœnienie dalszych hase³ astronomicznych i astronautycznych w „Astronomicznym A–Z” oraz bogato
ilustrowan¹ kronikê wydarzeñ astronomicznych w Czêstochowie w roku 2008. S¹ relacje z wizyty kosmonauty Miros³awa
Hermaszewskiego oraz z astronomicznych wypraw do Kijowa, Pragi, na Krym, do Nowosybirska i na Pic du Midi
w Pirenejach francuskich. Og³oszono równie¿ kolejn¹ edycjê konkursu astronomicznego URANIA i podano zestaw zadañ
do rozwi¹zania w pierwszym etapie konkursu. W czêœci ostatniej, z przyczynkami oryginalnymi, znajdujemy ci¹g krótkich
artyku³ów poœwiêconych ró¿nym zagadnieniom astronomii i astronautyki. Zamieszczono m.in. przyczynki przedstawione
na konferencji „Wybrane zagadnienia w popularyzacji astronomii”, zorganizowanej wspólnie przez Uniwersytet Œwiêtokrzyski
i nasz¹ Sekcjê Astronomiczn¹.

Bogdan Wszo³ek

BIBLIOTEKARZE  NA KONFERENCJI
W konferencji naukowej zorganizowanej w dniu 9 paŸdziernika przez Towarzystwo Literackie im. A. Mickiewicza -

Oddz. w Czêstochowie, Instytut Filologii Polskiej Akademii im. J. D³ugosza w Czêstochowie i Muzeum Czêstochowskie
pt. „Czêstochowa w literaturze i kulturze – literatura i kultura w Czêstochowie” wziê³y udzia³ dwie pracownice Biblioteki
G³ównej: Iwona Mielczarek i Iwona Cichoñ.

Przedstawi³y referat pt. „Dzia³alnoœæ wystawiennicza Biblioteki G³ównej Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie”.
Z treœci referatu dowiadujemy siê o tym, ¿e: dzia³alnoœæ wystawiennicza naszej biblioteki trwa od 1989 r., czyli lat 19,

zorganizowano w tym czasie 63 wystawy w ró¿nych kategoriach, ka¿dej wystawie towarzyszy³ katalog, który w trakcie
otwarcia wystawy spe³nia³ rolê reklamow¹ i promocyjn¹, a dziœ s³u¿y jako materia³ archiwalny i Ÿród³owy; oprócz katalogów,
dokumentem upamiêtniaj¹cym ka¿d¹ wystawê jest „Kronika Biblioteki G³ównej”, do której wpisuj¹ siê zaproszeni goœcie;
organizuj¹c ekspozycje, wykorzystywano przede wszystkim bogate zasoby naszej biblioteki, wspó³pracowano z ró¿nymi
towarzystwami, muzeami i wydzia³ami naszej Uczelni, ka¿da wystawa uznawana by³a za interesuj¹ce wydarzenie
i znajdowa³a odbicie w pozytywnych opiniach lokalnych mediów.

Najciekawsze wystawy to: „Ptaku mojego serca... O wierszach Haliny Poœwiatowskiej”, „Œwiat Jerzego Kosiñskiego”,
„Zbigniewa Herberta widzenie losu ludzkiego”, „Pierwsza ksi¹¿ka do czytania”– tej wystawie towarzyszy³ konkurs „Mój
elementarz – ilustracja na stronê tytu³ow¹”, „Czêstochowa - jaka by³a jaka jest”, „Czêstochowa w s³owie i obrazie”,
„Materia ksi¹¿ki”– tej wystawie towarzyszy³y prace wyk³adowców i studentów Instytutu Plastyki, pokazuj¹ce jak ró¿n¹
postaæ mo¿e mieæ ksi¹¿ka, „Wiadomoœci Literackie” – do tej wystawy przygotowano katalog w formacie odzwierciedlaj¹cym
przedwojenne czasopismo, „Feliks Topolski – reporter rysunku”,  „Stefan Mro¿ewski – piêkno drzeworytu” oraz inne, nie
sposób wymieniæ wszystkich.

Opracowany przez kole¿anki materia³ zmusza do oceny roli Biblioteki, która nie mo¿e byæ kojarzona wy³¹cznie jako
miejsce, gdzie mo¿na wypo¿yczyæ potrzebn¹ ksi¹¿kê.

Poprzez organizowanie wystaw Biblioteka staje siê przestrzeni¹ publiczn¹, miejscem spotkañ, wymiany opinii oraz
ciekawych dyskusji. Jest miejscem integruj¹cym œrodowisko akademickie i lokalne.

Alicja Raczyñska
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XIX-WIECZNE CZASOPISMA W ZBIORACH
BIBLIOTEKI G"ÓWNEJ AJD

BIBLIOTEKA G"ÓWNA AJD

W ci¹gu 37 lat swojego istnienia Biblioteka G³ówna Akademii im. Jana D³ugosza zgromadzi³a znaczn¹ iloœæ

czasopism polskich oraz obcojêzycznych, poczynaj¹c od dzienników, a koñcz¹c na rocznikach. Zbiór

czasopism w chwili obecnej stanowi 27 672 woluminy.

W katalogu czasopism mo¿na znaleŸæ wiele cennych
i wartoœciowych tytu³ów pochodz¹cych z XIX wieku. W okresie
zaborów, w czasach istnienia cenzury powsta³o i dzia³a³o wiele
ciekawych czasopism poœwiêconych ró¿nym zagadnieniom
spo³ecznym, kulturalnym, politycznym, historycznym. Publikowane
w nich artyku³y kszta³towa³y oblicze kultury umys³owej
i artystycznej spo³eczeñstwa polskiego.

Na szczególn¹ uwagê zas³uguj¹ czasopisma: „Bluszcz” -
tygodnik skierowany do kobiet, „Biesiada Literacka”,
„Wiadomoœci Literackie”, „K³osy” , bêd¹ce bezcennym Ÿród³em
wiedzy o minionych wiekach. Przykuwaj¹  uwagê sw¹ artystyczn¹
opraw¹, dobran¹ starannie grafik¹. Zawarte w nich treœci s¹
bardzo wa¿ne, wrêcz unikatowe, bywa, ¿e niedostêpne w innych
materia³ach.

Walorem tych czasopism oprócz tekstu s¹ tak¿e piêkne
ilustracje, wykonywane na pocz¹tku technik¹ drzeworytu, a potem
litografii. Na ³amach tych czasopism drukowano w rysunku czarno-
bia³ym wielkie dzie³a sztuki malarskiej, a swoje utwory literackie
publikowali wybitni pisarze i publicyœci.

Na szczególn¹ uwagê zas³uguje „Tygodnik Ilustrowany”,
czasopismo kulturalne poœwiêcone teatrowi, muzyce, literaturze
i obyczajom. To w³aœnie na jego stronach by³y drukowane
w odcinkach „Popio³y” ¯eromskiego i „Ch³opi” Reymonta.
Tygodnik osi¹gn¹³ niezwykle wysoki poziom literacki,
nieprzeœcigniony  przez ¿adne inne czasopismo tego okresu.

Kolejnym interesuj¹cym tytu³em znajduj¹cym siê w zbiorach
Biblioteki jest „Wêdrowiec”. Pocz¹tkowo tygodnik poœwiêca³ wiele
miejsca wiadomoœciom geograficznym i opisom podró¿y, póŸniej
rozszerzy³ swoj¹ tematykê o sztukê i literaturê. Czasopismo zapisa³o
siê w dziejach prasy jako niezwykle nowatorskie i twórcze,
informuj¹ce swoich czytelników o nowych pr¹dach w literaturze
i sztukach plastycznych. Stron¹ ilustracyjn¹ czasopisma kierowa³ przez wiele lat Stanis³aw Witkiewicz.

W zbiorach Biblioteki znajduje siê tak¿e jedno z najstarszych pism naukowych o charakterze encyklopedycznym
„Biblioteka Warszawska” (1841–1915). Czasopismo pe³ni³o donios³¹ rolê w organizowaniu i inspirowaniu badañ naukowych
w tamtym okresie. „Biblioteka Warszawska” sta³a siê czymœ wiêcej ni¿ czasopismem, pe³ni³a rolê oœrodka naukowo-
kulturalnego, grupuj¹c najwybitniejsze indywidualnoœci œwiata nauki i literatury Królestwa Polskiego.

Egzemplarze czasopism w zbiorach Biblioteki s¹ dobrze zachowane i udostêpniane ka¿demu zainteresowanemu
u¿ytkownikowi w Czytelni Czasopism.

 Iwona Cichoñ
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WYSTAWY W BIBLIOTECE
Biblioteka G³ówna AJD cyklicznie prezentuje wystawy

o ró¿norodnej tematyce. Du¿e zainteresowanie wzbudzi³a
wystawa  „Szczêœcie – sposoby zapisu”, której pomys³odawc¹
by³a dyrektor biblioteki  Alicja Raczyñska. Przygotowuj¹c
wystawê zastanawialiœmy siê, jak podejœæ do tematu, bo ka¿dy
z nas inaczej odbiera szczêœcie. W³aœciwie mo¿na powiedzieæ,
¿e ilu jest ludzi na œwiecie, tyle jest definicji szczêœcia.

Na ekspozycji prezentowaliœmy reprodukcje ró¿nego
rodzaju dzie³ sztuki i utworów, z ksi¹¿ek i albumów
pochodz¹cych ze zbiorów w³asnych biblioteki. Mo¿na by³o
podziwiaæ obrazy m. in.: Stanis³awa Wyspiañskiego „Portret
dziewczynki”, Józefa Mehoffera „Dziwny ogród”, fotografie
George’a Barrisa „Marilyn Monroe”, Anne Geddes  „Down
in the garden”, a tak¿e czytaæ wiersze i maksymy opiewaj¹ce
szczêœcie m. in. Marii Pawlikowskiej-Jasnorzewskiej „Cia³o
szczêœcia”, Juliana Tuwima „Zapach szczêœcia”, Haliny
Poœwiatowskiej „Szczêœcie”, Boles³awa Leœmiana „Bezmiar szczêœcia”.

Swoje miejsce na wystawie znalaz³y równie¿ pozycje filozoficzne dotycz¹ce szczêœcia, np. W³adys³awa Tatarkiewicza
„O szczêœciu” oraz pracownika naszej uczelni Ireneusza Œwita³y „Filozofowie o szczêœciu: od Platona do Mila”.

Oprawê plastyczn¹ wystawy przygotowa³ Jacek £yd¿ba. A teraz podajemy:

Cztery przepisy na szczêœcie:
Pierwszy

Starajcie siê otrzymaæ to,
czego pragniecie,

lecz tego nie ¿¹dacie.

Drugi
Akceptujcie wszystko,

cokolwiek siê zdarzy... w danej chwili.

Trzeci
Okazujcie mi³oœæ

i akceptuj¹c¹ postawê,
nawet jeœli nie otrzymacie tego,

czego pragniecie.

Czwarty
Doceniajcie

i szanujcie samych siebie,
cokolwiek robicie

i prze¿ywacie.
(Wolf D.: Przepisy na szczêœcie)
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„Po staroœwiecku uwa¿am, ¿e czytanie ksi¹¿ek to
najpiêkniejsza zabawa, jak¹ sobie ludzkoœæ wymyœli³a”.

S¹ to s³owa poetki Wis³awy Szymborskiej, której postaæ z okazji 85 rocznicy urodzin przybli¿ono  w naszej galerii.
Laureatka Nagrody Nobla w 1996 roku za: „poezjê, która z ironiczn¹ precyzj¹ ods³ania prawa biologii i dzia³ania historii we
fragmentach ludzkiej rzeczywistoœci”.

Jako poetka zadebiutowa³a na ³amach prasy w „Dzienniku Polskim” w roku 1945, gdzie opublikowano jej wiersz
„Szukam s³owa”. Jest autork¹ zbiorów wierszy: „Dlatego ¿yjemy” (1952), „Pytania zadawane sobie” (1954), „Wo³anie do
Yeti” (1957), „101 wierszy” (1966), „Sto pociech” (1967), „Wiersze wybrane” (1967), „Poezje wybrane” (1967), „Wszelki
wypadek” (1972), „Wielka liczba” (1976), „Ludzie na moœcie” (1986), „Poezje”(1989), „Koniec i pocz¹tek”(1993), „Widok
z ziarnkiem piasku” (1996), „Sto wierszy – sto pociech” (1997), „Chwila” (2002), „Rymowanki dla du¿ych dzieci” (2003),
„Dwukropek” (2005). Latami pisane felietony zebra³a w tomach pt. „Lektury nadobowi¹zkowe” (1973, 1981, 1992).

Wszystkie te pozycje prezentowaliœmy na naszej wystawie, a tak¿e limeryki, które poetka pisze podczas podró¿y np.
Z limeryków kontynentalnych

Lubie¿nicy do Pyskowic
je¿d¿¹ chêtnie (bez po³owic)
Tam co druga pyskowianka

robi striptiz od poranka.
Chcesz adresów? Kup skorowidz.

Oraz wyklejanki, robione z fragmentów
starych ilustracji, naklejanych na kartki, które
potem poetka wysy³a do przyjació³ i znajomych.

Dorobek poetycki Szymborskiej nie jest
iloœciowo du¿y, w sumie opublikowa³a oko³o 350
wierszy.

Wynika z tego, ¿e pisze ona z przeznaczeniem do publikacji oko³o 4–5 utworów rocznie. Zapytana kiedyœ, dlaczego
tak ma³o publikuje wierszy, odpowiedzia³a: „Mam w domu kosz”.

Jej poezja znalaz³a uznanie nie tylko krytyków literackich i badaczy literatury, lecz równie¿ czytelników, co nie zawsze
idzie w parze.

W galerii biblioteki prezentowane s¹ te¿ prace studentów Akademii. I tak w paŸdzierniku swoje prace pokazali
studenci  II roku malarstwa. Wystawa ich obrazów by³a owocem wakacyjnego pleneru w malowniczej miejscowoœci
Bia³a ko³o Prudnika. Prace te przedstawiaj¹ krajobraz tej miejscowoœci i jej okolic. Na uroczyste otwarcie wystawy
przyby³y tamtejsze w³adze, które by³y g³ównym sponsorem pleneru: burmistrz Bia³ej Arnold Hindera, dyrektor Domu
Kultury oraz studenci i zaproszeni goœcie.

           Teresa Kulisiewicz

Fot.: arch. BG

WIERSZE PISANE „ATRAMENTEM”
Student I roku filologii polskiej AJD Damian Noga jest inicjatorem za³o¿enia Studenckiego Ko³a Poetyckiego „Atrament”.
– Chcia³bym zebraæ grupê ludzi, którzy interesuj¹ siê poezj¹ – pisz¹ wiersze, czytaj¹ je i chc¹ siê rozwijaæ w tym

kierunku – t³umaczy student Damian Noga. – Planujê organizacjê wieczorków poetyckich, spotkania z autorami oraz
czytanie wierszy w wiêkszym gronie osób po³¹czone z dyskusj¹. Mo¿e uda siê nawet wydaæ jakiœ tomik…

Damianowi uda³o siê ju¿ zebraæ kilka zainteresowanych funkcjonowaniem ko³a osób. Czeka na studentów nie tylko z
AJD, ale równie¿ z innych uczelni. Osoby zainteresowane do³¹czeniem do grupy proszone s¹ o kontakt ze studentem: tel.
665 395 967 lub pod numerem gg. 673 54 86.

Marek Makowski
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Czekamy na wypowiedzi, sugestie, materia³y.

Zastrzegamy sobie prawo skracania i adiustacji tekstów.

Czytelniku, opinii autorów nie nale¿y identyfikowaæ ze stanowiskiem

Kierownictwa Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie ani pogl¹dami Redakcji.

Pismo Res Academicae wydaje Akademia im. Jana D³ugosza w Czêstochowie za zgod¹ JM Rektora.

Redaktor naczelny: Marek Makowski

Projekt i ³amanie komputerowe: Adrianna Sarnat-Ciastko

Korekta: Wies³aw Paszkowski

Fotografia na ok³adce: Marek Makowski

Dziêkujemy osobom, które na potrzeby tego numeru Res Academicae udostêpni³y materia³ fotograficzny,

a w szczególnoœci dziekanowi Wydzia³u Wychowania Artystycznego dr. hab. prof. AJD Jerzemu Piwowarskiemu
i Marcinowi Wieczorkowi za zdjêcia z uroczystoœci inauguracji roku akademickiego 2008/2009
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